

# Christ

**THE MYSTERY OF GOD**



**God's Message of  
Forgiveness & Reconciliation**

---

**Randolph Dunn**



Institut Pengetahuan Alkitab Antarabangsa

## Kenyataan Presiden

Kami mengesyorkan agar anda mempelajari Bible anda untuk menentukan ketepatan apa yang dinyatakan dalam pelajaran ini atau daripada mana-mana sumber lain. "Komentari" yang dibentangkan dalam pelajaran International Institute of Biblical Knowledge (IBKI) adalah pendapat pengarang atau penyusun. Pendapat sering mendapat laluan mereka ke dalam pelajaran audio, video, dan cetakan, serta ulasan Alkitab; dan, dalam ajaran pendakwah, pendeta, pendeta, imam atau rabbi.

Anda harus sentiasa mengesahkan semua komen, pendapat dan ajaran ini kerana adalah tanggungjawab ANDA untuk mencari, mengetahui dan melakukan kehendak Tuhan. Untuk menyemak kebenaran mana-mana pengajaran, baca terjemahan Bible yang berbeza, dan rujuk kamus dan leksikon Bible untuk mempelajari makna perkataan atau frasa yang tidak dikenali. Berhati-hati dengan sebarang definisi kamus, kerana kamus memberikan makna perkataan dan frasa daripada bahasa asal kepada penggunaan semasa. Makna perkataan dan frasa juga berubah mengikut peredaran masa. Juga, beberapa perkataan Yunani boleh diterjemahkan kepada satu perkataan, yang boleh memutarbelitkan makna asal. Izinkan Tuhan berbicara kepada anda dari Firman Kudus-Nya seperti yang tertulis dalam Alkitab.

IBKI memberikan kebenaran untuk memuat turun dan mengeluarkan semula bagi tujuan bukan komersial pelajaran secara keseluruhannya tanpa perubahan atau bayaran.

Randolph Dunn, Presiden

Hubungi kami: [vinay\\_coc@rediffmail.com](mailto:vinay_coc@rediffmail.com)

Laman web: [www.thebibleway.net/IBKIMalay.html](http://www.thebibleway.net/IBKIMalay.html)

## **pengenalan**

Tuhan menciptakan manusia menurut rupa-Nya, gambar-Nya, dan sifat-Nya. seorang yang soleh tanpa dosa. Lelaki itu mendengar pembohongan Syaitan yang memilih untuk menderhaka kepada Tuhan sehingga berhenti menjadi orang yang benar dan memutuskan hubungan intim yang dinikmatinya dengan Tuhan, penciptanya. Tetapi Tuhan mempunyai rancangan untuk memulihkan manusia kepada keadaan asal dan hubungan denganNYA.

Beribu-ribu tahun kemudian, Tuhan mendedahkan rancangan-Nya (Misteri) kepada Paulus. "...untuk mempersembahkan kepadamu firman Tuhan dalam kepenuhannya – misteri yang telah disembunyikan selama berabad-abad dan turun-temurun, tetapi kini dinyatakan kepada umat Tuhan. Kepada mereka Allah telah memilih untuk memberitahukan di antara orang-orang bukan Yahudi akan kekayaan kemuliaan dari rahasia ini, yaitu Kristus di dalam kamu, pengharapan akan kemuliaan." (Kolose 1:26-27)

Tuhan mula mendedahkan "misteri-Nya" secara beransur-ansur, bermula dengan janji-Nya kepada Abraham, bahawa melalui dia semua orang akan diberkati. Dia kemudian memberitahu Daud, keturunan Yakub; "Rumah dan kerajaanmu akan kekal di hadapan-Ku untuk selama-lamanya." (2 Samuel 7:16)

Yesus, keturunan Daud, dilahirkan oleh tindakan Roh Kudus. Dia mempersembahkan nyawa-Nya yang tidak berdosa kepada Tuhan sebagai satu-satunya "korban pendamaian," yang diperlukan untuk membolehkan pemulihan. Tuhan menerima persembahan-Nya dengan membangkitkan-Nya dari kubur dan dengan itu membebaskan manusia dari

kekuasaan Syaitan. Pengorbanan Yesus ini adalah rancangan, "misteri", Tuhan untuk memperoleh kemenangan atas Syaitan, dosa, dan kematian.

Pengampunan dosa mula-mula ditawarkan pada Hari Pentakosta kepada semua yang menerima panggilan Kristus untuk bertaubat dan memohon pengampunan dengan dikuburkan (dibaptiskan) ke dalam kematian dan kebangkitan-Nya kepada ciptaan baru dalam Kerajaan Tuhan. Tawaran pengampunan ini tersedia HARI INI kepada semua yang mendengar dan menerima mesej Injil Yesus, Misteri Tuhan.

Bab 1

## Janji kepada The Patriarchs

### Penciptaan Manusia

*"Pada mulanya Allah menciptakan langit dan bumi. Sekarang bumi itu tidak berbentuk dan kosong, kegelapan menutupi permukaan samudera raya, dan Roh Allah melayang-layang di atas air. Dan Allah berfirman, 'Jadilah terang,' maka jadilah terang."*(Kejadian 1:1-3)

Sementara Yohanes 1:1-3 menyatakan, "Pada mulanya adalah Firman, dan Firman itu bersama-sama dengan Allah, dan Firman itu adalah Allah. Dia bersama Tuhan pada mulanya. Melalui Dia segala sesuatu dijadikan; tanpa Dia tidak ada yang telah dijadikan yang telah dijadikan."

**Ulasan:**Satu-satunya perkara yang diketahui oleh manusia tentang permulaan ialah apa yang Tuhan telah pilih untuk mendedahkan kepadanya. Teori "lelaki terpelajar" tidak terbukti, selalunya bertentangan dengan apa yang telah didedahkan dan banyak yang bercanggah dengan kepercayaan dan teori "lelaki terpelajar" yang lain.

Hari terakhir penciptaan seperti yang tercatat dalam Kejadian 1:26-27 ialah "Lalu Allah berfirman, 'Baiklah Kita menjadikan manusia menurut gambar dan rupa Kita, supaya mereka berkuasa atas ikan-ikan di laut dan burung-burung di udara, atas ternakan, atas seluruh bumi, dan atas segala binatang yang merayap di atas tanah.' Jadi, Tuhan menciptakan manusia menurut gambar-Nya sendiri, menurut gambar Tuhan Dia menciptakannya; lelaki dan perempuan diciptakan-Nya mereka."

**Ulasan:**Penciptaan ini berbeza daripada semua ciptaan-Nya yang lain kerana manusia diciptakan menurut rupa Allah, menurut gambar-Nya. Manusia bukanlah salinan tepat Tuhan. Manusia diciptakan daging dan darah manakala Tuhan adalah roh.

### Adam dan Hawa

Tuhan meletakkan Adam dan Hawa di tengah-tengah seluruh ciptaan-Nya untuk memerintah dan menguasainya. Dia menyuruh Adam mengusahakannya dan mengurusnya. "Lalu TUHAN Allah memerintahkan manusia itu, 'Engkau boleh makan dari mana-mana pokok dalam taman ini; tetapi jangan makan buah dari pohon pengetahuan tentang yang baik dan yang jahat, kerana apabila kamu memakannya, kamu pasti akan mati.'" (Kej 2:16-17).

**Ulasan:**Tuhan memberi manusia kemampuan untuk memilih. Dia disuruh bekerja dengan menjaga kebun dan tidak memakan buah dari pohon pengetahuan tentang yang baik dan yang jahat. Mereka juga akan mengisi bumi mengikut jenis mereka. Oleh itu, Adam mempunyai pilihan, taat atau tidak taat.

Iblis mengambil rupa seekor ular untuk menggoda Hawa. "Apabila perempuan itu melihat, bahwa buah pohon itu baik untuk dimakan dan sedap dipandang, dan juga menarik untuk memperoleh kebijaksanaan, dia mengambil beberapa buah dan memakannya. Dia juga memberinya kepada suaminya, yang bersama-sama dengan dia, dan suaminya memakannya." (Kejadian 3:6)

**Ulasan:**Proses godaan: - “setiap orang dicobai apabila, oleh keinginan jahatnya sendiri, ia diseret dan dibujuk. Kemudian, setelah keinginan itu mengandung, ia melahirkan dosa; dan dosa, apabila ia telah dewasa, melahirkan maut.” (Yakobus 1:14-15)

### **Dosa ada Akibat**

Bagi Hawa, buah itu menyenangkan mata dan wajar untuk menjadikannya bijak tetapi ketidaktaatan mempunyai akibat dan, dalam beberapa situasi, dosa mungkin tidak dapat diketahui sehingga penghakiman apabila seseorang menghadap Tuhan. Dalam kes ini, akibatnya adalah serta-merta. Mereka telah dikeluarkan dari syurga ke negeri yang penuh kesusahan dan kesakitan. Tuhan berkata kepada ular itu “Oleh kerana kamu telah melakukan ini, terkutuklah kamu di atas segala ternakan dan segala binatang liar! Kamu akan merayap di atas perutmu dan kamu akan makan debu sepanjang hari hidupmu. Dan Aku akan mengadakan permusuhan antara engkau dan perempuan itu, dan antara keturunanmu dan keturunannya; dia akan meremukkan kepalamu, dan kamu akan memukul tumitnya.’ Kepada wanita itu, ia berkata, ‘Aku akan menambah kesakitanmu dalam melahirkan anak; dengan kesakitan, anda akan melahirkan anak. Keinginanmu adalah untuk suamimu, dan dia akan memerintahmu.’ Kepada Adam ia berkata, ‘Oleh kerana engkau mendengarkan perkataan isterimu dan memakan buah dari pohon yang telah Kuperintahkan kepadamu, ‘Jangan makan darinya’, ‘Terkutuklah tanah kerana engkau; ‘Dengan bersusah payah, kamu akan memakannya seumur hidupmu. Ia akan menghasilkan semak duri dan duri bagimu, dan kamu akan memakan tumbuh-tumbuhan di padang. Dengan peluh keringmu, kamu akan makan makananmu sampai kamu kembali ke tanah, karena dari situlah kamu diambil; kerana engkau debu dan engkau akan kembali menjadi debu.’” (Kejadian 3:14-19). kamu akan makan makananmu sehingga kamu kembali ke tanah sejak daripadanya kamu diambil; kerana engkau debu dan engkau akan kembali menjadi debu.’” (Kejadian 3:14-19). kamu akan makan makananmu sehingga kamu kembali ke tanah sejak daripadanya kamu diambil; kerana engkau debu dan engkau akan kembali menjadi debu.’” (Kejadian 3:14-19).

**Ulasan:**Dengan dosa ini, kedua-dua Adam dan Hawa telah dipisahkan daripada Tuhan dan memerlukan untuk bersatu semula dengan-Nya. Pendamaian ini memerlukan pengorbanan yang sempurna untuk dosa ketidaktaatan mereka. Pengorbanan yang sempurna itu nampaknya merujuk kepada Tuhan menjadi manusia untuk menjadi korban pendamaian bagi dosa mereka dan semua yang akan datang.

### **Kain dan Habel**

Dalam Ibrani 11:4 kita membaca bahawa persembahan Habel kepada Tuhan adalah dengan iman. Sekarang tindakan iman didasarkan pada pengetahuan dan cinta. Jadi, tindakan dan sikap Habel menyenangkan Tuhan sedangkan Kain tidak. Tuhan berkata tentang persembahan Kain “jika kamu melakukan apa yang benar, adakah kamu tidak akan diterima? Tetapi jika kamu tidak melakukan apa yang benar, dosa sedang bersembunyi di depan pintumu; ia ingin memiliki kamu, tetapi kamu harus menguasainya.” (Kejadian 4:7)

**Ulasan:**Mungkin apa yang ditawarkan Kain, atau sikapnya tidak dapat diterima, atau kedua-duanya. Dia mungkin tidak menawarkan yang terbaik yang dia ada, dia mungkin telah menawarkan sesuatu yang tidak dibenarkan atau dia menawarkan apa yang diperlukan tetapi ditawarkan di luar tugas atau perintah bukan dari sikap cinta. Walau apa pun keadaannya, Tuhan tidak redha dan Kain tahu sebabnya. Akibat dari perbuatannya itu bumi tidak akan mengeluarkan hasil untuknya dan dia akan menjadi pengembara yang gelisah.

**Ulasan:**Kesakitan terbesar Adam dan Hawa mungkin apabila Kain membunuh Habel. Dosa hadir sebelum pembunuhan itu kerana hati Kain tidak murni dan saleh. Kesakitan mereka pasti bertambah apabila Kain pergi menjadi pengembara. (Kejadian 6:1-3, 5-8)

## Nuh

*“Karena iman Nuh, apabila diberi amaran tentang perkara-perkara yang belum kelihatan, dalam ketakutan yang kudus membina bahtera untuk menyelamatkan keluarganya. Oleh imannya dia menghukum dunia dan menjadi ahli waris kebenaran yang datang dari iman.”(Ibrani 11:7)*

Tuhan memberitahu Nuh apa yang mesti Dia lakukan untuk menyelamatkan orang benar daripada binasa dalam banjir yang akan datang. Tidak syak lagi arahan ini kelihatan luar biasa tetapi sangat jelas. Nuh mungkin juga mempersoalkan bagaimana sebuah bot yang dibuat hanya dari satu jenis kayu persis begitu panjang, lebar dan tinggi dengan hanya satu tingkap dan pintu boleh menyelamatkan dia dan keluarganya. Bagaimanapun, dia mula membina dengan segera memberi amaran kepada orang lain tentang akibat daripada gaya hidup mereka yang memberontak dan berdosa. Selepas bahtera itu siap Nuh dan keluarganya masuk ke dalam bahtera dan Tuhan menyebabkan haiwan yang menghembuskan udara masuk ke dalam bahtera. Selepas Tuhan menutup pintu, Dia membuka mata air yang dalam dan tingkap langit membanjiri bumi. Selepas beberapa hari dan bulan, air surut. Kemudian Nuh, keluarganya, dan haiwan keluar dari bahtera.

Nuh segera membina sebuah mazbah, mempersembahkan korban, dan menyembah Tuhan. Persembahan ini berkenan kepada Tuhan “Tuhan mencium bau yang harum dan berkata dalam hati-Nya: Aku tidak akan mengutuk bumi lagi kerana manusia, walaupun segala kecenderungan hatinya adalah jahat sejak kecil. Aku tidak akan memusnahkan semua makhluk hidup lagi, seperti yang telah Aku lakukan. Selagi bumi masih ada, masa menabur dan menuai, sejuk dan panas, musim panas dan musim sejuk, siang dan malam tidak akan berhenti.” (Kejadian 8:21-22) Tuhan juga memberi manusia beberapa arahan lagi.

- *“Segala sesuatu yang hidup dan bergerak akan menjadi makanan untuk kamu*
- *Sama seperti saya memberi anda tumbuhan hijau, saya kini memberikan anda segala-galanya,*
- *Tetapi anda tidak boleh makan daging yang masih ada darahnya.*
- *Untuk nadi anda, saya pasti akan menuntut perakaunan. saya akan menuntut perakaunan daripada setiap haiwan. Dan dari setiap lelaki, juga, saya akan menuntut pengiraan untuk nyawa sesamanya.*
- *Sesiapa yang menumpahkan darah manusia, oleh manusia akan darahnya ditumpahkan; kerana menurut gambar Allah telah Allah menjadikan manusia.*
- *Adapun kamu, beranak cuculah dan bertambah banyak; berkembang biak di bumi dan bertambah banyak di atasnya.”(Kejadian 9:3-7)*

*“Selain itu, oleh kerana mereka tidak menganggapnya berbaloi untuk mengekalkan pengetahuan tentang Tuhan, Dia menyerahkan mereka kepada fikiran yang bejat, untuk melakukan apa yang tidak patut dilakukan. Mereka telah dipenuhi dengan segala jenis kejahatan, kejahatan, ketamakan, dan kemungkaran. Mereka penuh dengan dengki, pembunuhan, perselisihan, penipuan, dan kedengkian. Mereka adalah pengumpat, pemfitnah, pembenci Allah, kurang ajar, sombong, dan membanggakan diri; mereka mencipta cara melakukan kejahatan; mereka menderhaka kepada ibu bapa mereka; mereka tidak masuk akal, tidak beriman, tidak berhati perut, dan kejam. Walaupun mereka mengetahui ketetapan Allah yang adil bahawa mereka yang melakukan perkara-perkara seperti itu patut dihukum mati, mereka bukan sahaja terus melakukan perkara-perkara ini tetapi juga menyetujui mereka yang mengamalkannya.”(Roma 1:28-32)*

**Ulasan:**Perhatikan persamaan pada zaman Nuh, abad ke-1, dan keadaan hari ini:

- a. Orang-orang itu berdosa dan kita berdosa - Roma 3:23 "sebab semua orang telah berbuat dosa dan telah kehilangan kemuliaan Allah."
- b. Mereka hampir mati dan kita mungkin juga – Yohanes 8:24a “Aku telah memberitahu kamu bahawa kamu akan mati dalam dosamu.”

- c. Nuh diberitahu apa yang perlu dilakukan untuk menyelamatkan orang benar dan begitu juga kita - Yohanes 8:24b "jika kamu tidak percaya bahawa Aku (Yesus) adalah (Kristus, Anak Tuhan), kamu pasti akan mati dalam dosamu."
- d. Semua orang pada zaman Nuh mempunyai pilihan untuk dibuat dan kita juga mempunyai pilihan – 2 Korintus 6:2b "Aku berkata kepadamu, sekarang adalah waktu yang diperkenankan Allah, sekarang adalah hari penyelamatan."

**Ulasan:**Hanya dalam enam bab dalam buku pertama Alkitab kita telah melihat tiga situasi di mana orang tidak mematuhi perintah Tuhan, menggantikannya dengan keinginan mereka sendiri; seseorang tidak taat kerana ia menyenangkan mata dan sesuatu yang diinginkan untuk menjadikan mereka bijak, orang tidak taat dengan mempersempahakan persembahan, ibadat, yang tidak diredhai Allah dan satu kumpulan tidak taat sebagaimana fikiran dan niat fikiran mereka adalah. jahat secara berterusan. Tuhan tidak senang dalam setiap hal, menilai tindakan mereka bertentangan dengan standard-Nya, bertentangan dengan Firman-Nya. Tuhan yang adil, pencipta mereka, menetapkan akibat yang Dia anggap sesuai untuk tindakan mereka.

### Soalan

1. Dosa berlaku apabila seseorang tunduk kepada keinginan jahat mereka?  
Betul salah \_\_\_\_
2. Pernyataan Tuhan kepada Kain "jika kamu melakukan apa yang betul" tidak diragukan lagi Kain tahu apa yang Tuhan kehendaki untuk menawarkan yang Tuhan kehendaki.  
Betul salah \_\_\_\_
3. Iman Nuh kepada Tuhan ditunjukkan melalui tindakannya.  
Betul salah \_\_\_\_
4. Allah mengizinkan orang yang tidak mengekalkan ilmu tentangNya
  - a. \_\_\_\_ Mempunyai fikiran yang rosak
  - b. \_\_\_\_ Dipenuhi dengan kejahatan
  - c. \_\_\_\_ Jadilah pemfitnah, kurang ajar, dan sombong
  - d. \_\_\_\_ Menjadi tidak beriman, tidak berhati perut, dan kejam
  - e. \_\_\_\_ Semua di atas
5. Semua orang pada zaman Nuh membuat pilihan untuk terus hidup jahat.  
Betul salah \_\_\_\_

### bab 2

#### Mencari Mesias yang Dijanjikan

#### Janji Allah

Terah memperanakkan Abram. Selepas menjadi dewasa, Tuhan membuat janji kepada Abram. "TUHAN telah berfirman kepada Abram, 'Tinggalkan negerimu, bangsamu, dan keluarga bapamu dan pergilah ke negeri yang akan Kutunjukkan kepadamu. Aku akan membuat kamu menjadi bangsa yang besar dan memberkati kamu; Aku akan membuat namamu besar, dan kamu akan menjadi berkat. Aku akan memberkati orang yang memberkati engkau, dan orang yang mengutuk engkau akan Kukutuk; semua bangsa di bumi akan diberkati melaluimu.'" (Kejadian 12:1-3) Tuhan menukar nama Abram

kepada Abraham apabila Dia mengadakan perjanjian-Nya dengan dia. Jadi, Abraham meninggalkan rumahnya dan pergi ke Kanaan.

**Ulasan:**“Karena iman dia menetap di tanah yang dijanjikan seperti orang asing di negeri asing; dia tinggal di khemah, seperti juga Ishak dan Yakub, yang merupakan ahli waris janji yang sama bersamanya. Sebab ia menanti-nantikan kota yang mempunyai asas, yang arkitek dan pembinanya ialah Allah.” (Ibrani 11:9-10) Jelaslah bahawa janji Tuhan kepada Abraham adalah untuk semua umat manusia dan bukannya kepada satu bangsa kerana lebih daripada 400 tahun sebelum Israel menjadi sebuah bangsa..

Abraham dan Sarah, isterinya, tidak mempunyai anak walaupun Tuhan telah berjanji mereka akan mempunyai banyak keturunan. Mereka menjadi tidak sabar dengan Tuhan untuk memenuhi janji-Nya tentang seorang anak lelaki. Menggunakan alasan manusia, mereka mengambil perkara ke tangan mereka sendiri. Tindakan mereka yang tidak sabar menyebabkan konflik besar kemudiannya antara keturunan Ismael, anak sulung Abraham oleh hamba perempuan Sarah, dan keturunan Ishak, anak janji Abraham dan Sarah. Tuhan menunggu sehingga secara fizikalnya mustahil bagi Abraham dan Sarah untuk mempunyai anak jadi apabila mereka mempunyai anak tidak ada keraguan bahawa ia adalah hasil langsung daripada janji Tuhan dan iman mereka. (Ibrani 11:11-12)

Abraham menjadi bapa kepada banyak bangsa dan dikenali sebagai bapa orang beriman, tetapi dia tidak berdosa. Dia berbohong lebih daripada satu kali. Apabila berhadapan dengan Tuhan dia bertaubat dan meletakkan iman dan tawakkal kepada-Nya. Adalah melalui keturunan Abraham, Ishak, dan Yakub bahawa seorang penyelamat akan datang ke dunia untuk menebus orang setia yang taat.

*“Ketika Abram berumur sembilan puluh sembilan tahun, TUHAN menampakkan diri kepadanya dan berfirman: Akulah Allah Yang Mahakuasa; berjalanlah di hadapan-Ku dan jangan bercela. Aku akan meneguhkan perjanjian-Ku antara Aku dan kamu dan akan sangat menambah bilangan kamu.”*(Kejadian 17:1-2)

**Ulasan:**Perjanjian itu dimeteraikan oleh ketaatan Abraham kepada perintah Tuhan untuk menyunat semua lelaki. Ini adalah ratusan tahun sebelum Hukum diberikan kepada Musa. Kira-kira setahun kemudian Ishak dilahirkan dan Abraham menyunatnya pada hari kedelapan menurut perjanjian itu.

Kemudian, apabila Ishak lebih tua, Tuhan memerintahkan Abraham untuk mempersembahkan Ishak sebagai korban bakaran. Ini adalah ujian iman Abraham. Abraham beralasan bahawa oleh kerana Tuhan memberinya Ishak apabila secara fizikalnya mustahil baginya dan Sarah untuk mempunyai seorang anak lelaki maka Dia boleh menghidupkan semula Ishak dari kematian untuk memenuhi janjinya.

Apakah yang penting tentang hubungan antara Tuhan dan Abraham ini? Pertama dan terpenting, Tuhan memerlukan ketaatan yang setia. Melalui iman Abraham, janji Tuhan untuk menyediakan jalan bagi manusia untuk didamaikan dengan-Nya telah dimulakan, tanda-tanda misteri Tuhan. Ia tidak akan direalisasikan sehingga bertahun-tahun kemudian apabila Yesus dari Nazareth, melalui kesetiaan yang taat sepenuhnya, akan mempersembahkan dirinya sebagai korban pendamaian bagi dosa manusia. Melalui Ishak, anak yang dijanjikan, bukan Ismael anak sulungnya, bahawa perjanjian itu akan diteruskan kerana Yesus adalah keturunan Ishak melalui Daud.

Itu adalah janji Tuhan bahawa melalui Abraham semua orang di bumi akan diberkati. Oleh itu, tidak mungkin manusia boleh memperoleh pendamaian. Ia adalah janji dan soal sikap, iman, dan ketaatan kepada Yesus, Kristus, Firman-Nya, Mesej Rekonsiliasi. Seharusnya tidak begitu menakjubkan bahawa Tuhan memberkati orang yang setia dan taat dan mencatatkan warisan orang yang durhaka.

## **Dosa Pedih**

Kerana masalah antara penggembala Abraham dan Lot, anak saudaranya, Abraham membenarkan Lot memilih tanahnya dan Abraham akan mengambil kawasan lain. Lot memilih kawasan yang lebih baik berhampiran bandar Sodom. “Berfirmanlah TUHAN, 'Oleh kerana seruan terhadap Sodom dan Gomora sangat besar, dan kerana dosa mereka sangat besar, maka Aku akan turun sekarang dan melihat sama ada mereka telah melakukan semuanya sesuai dengan seruan yang datang kepada-Ku terhadapnya; dan jika tidak, aku akan tahu.'” (Kejadian 18:20-21)

Sebelum Tuhan menghantar malaikat untuk memusnahkan Sodom, Dia mendedahkan rancangan-Nya kepada Abraham yang merayu kepada Tuhan untuk menyelamatkan Sodom kerana orang benar yang tinggal di sana. Tetapi terdapat begitu sedikit. Maka, malaikat-malaikat Allah dalam bentuk manusia muncul pada waktu petang memasuki kota Sodom. Apabila Lot melihat pengunjung ini, dia mendesak mereka memasuki rumahnya di bawah perlindungannya.

Kejahatan Sodom jelas kelihatan seperti berikut; “Sebelum mereka berbaring, orang-orang kota itu, orang-orang Sodom, baik tua maupun muda, semua orang dari segala penjuru, mengepung rumah itu. Dan mereka memanggil Lot dan berkata kepadanya, 'Di manakah orang-orang yang datang kepadamu malam ini? Bawalah mereka kepada kami supaya kami dapat mengenali mereka secara lahiriah.' Maka keluarlah Lot kepada mereka melalui ambang pintu, lalu menutup pintu di belakangnya, serta berkata: "Hai saudara-saudaraku, janganlah kamu berbuat jahat! Lihatlah sekarang, aku mempunyai dua anak perempuan yang belum mengenal seorang lelaki; Aku membawa mereka keluar kepadamu, dan kamu boleh berbuat kepada mereka seperti yang kamu kehendaki, tetapi jangan lakukan apa-apa kepada orang-orang ini, kerana itulah sebabnya mereka datang di bawah naungan bumbungku. Dan mereka berkata, 'Berhentilah!' Kemudian mereka berkata, 'Orang ini datang untuk tinggal di sini, dan dia terus bertindak sebagai hakim; sekarang kami akan memperlakukan kamu lebih buruk daripada mereka.' Maka, mereka menekan dengan kuat kepada lelaki Lot itu, dan mendekat untuk merobohkan pintu itu. Tetapi malaikat-malaikat itu mengulurkan tangan mereka dan menarik Lot ke dalam rumah bersama-sama mereka, dan menutup pintu.” (Kejadian 19:4-10)

Malaikat-malaikat itu menjelaskan kepada Lot tujuan misi mereka sehingga “Ketika fajar menyingsing, malaikat-malaikat itu mendesak Lot untuk bergegas, katanya, 'Bangunlah, ambillah isterimu dan dua anak perempuanmu yang ada di sini, supaya kamu jangan dibinasakan dalam siksaan kota itu. .’” ... “Cepat, melarikan diri ke sana. Kerana saya tidak boleh berbuat apa-apa sehingga awak tiba di sana.' Matahari telah terbit di atas bumi ketika Lot memasuki Zoar. Kemudian TUHAN menurunkan hujan belerang dan api ke atas Sodom dan Gomora daripada TUHAN dari langit. Maka, Ia menggulingkan kota-kota itu, seluruh dataran, semua penduduk kota itu, dan apa yang tumbuh di atas tanah.” (Kejadian 19:15, 23-25)

Tuhan mengeluarkan Adam dan Hawa dari Taman Eden kerana ketidaktaatan. Tuhan membinasakan dengan air semua manusia --kerana kejahatan manusia dan niat jahat hatinya-- kecuali Nuh, keluarganya, dan binatang pilihan. Kemudian Dia membinasakan Sodom dengan api kerana kejahatan yang besar. Seharusnya terbukti bahawa kemaksiatan dan kemungkaran tidak diizinkan oleh Tuhan dan mereka yang mengamalkannya juga akan dibinasakan melainkan mereka berpaling daripada kejahatan dan mematuhi kehendak Tuhan.

## **perhambaan**

Tuhan memanggil Abraham semasa dia tinggal di Ur-Kasdim untuk pergi ke negeri yang jauh. Dia tidak mempunyai tempat untuk dipanggil pulang; hanya janji bahawa keturunannya suatu hari nanti akan memiliki rumah. Keturunan Abraham akhirnya akan menjadi hamba oleh orang Mesir. Tuhan membebaskan Bani Israel daripada perhambaan melalui Musa untuk pergi ke tanah pusaka mereka, tanah tempat Abraham mengembara.



**Ulasan:**Ini sangat mirip dengan tinggal singkat kita di bumi di tengah-tengah kejahatan menjadi hamba kepada dosa. Tuhan melalui Kristus akan membebaskan manusia daripada perhambaan dosa ke rumah di Syurga jika manusia menaruh kepercayaannya kepada Kristus dengan mematuhi perintah-perintah-Nya dan hidup setia kepada-Nya.

Perjalanan Bani Israel ke negeri yang jauh itu, Mesir, bermula dengan tindakan pengecut oleh anak-anak Yakub terhadap seorang adik lelaki, Yusuf, apabila mereka menjualnya kepada sekumpulan orang Ismael, keturunan anak sulung Abraham Ismael. Mereka menjualnya sebagai hamba biasa dan kemudian menipu Yakub supaya mempercayai Yusuf telah dibunuh oleh binatang buas. Yusuf tetap setia kepada Tuhan dan Tuhan menggunakan dia dalam rancangannya untuk mencipta bangsa yang kuat daripada keturunan Abraham. Negara ini akan berlaku selepas bertahun-tahun perhambaan di negara yang menyembah tuhan buatan manusia dan bukannya Tuhan Yang Maha Kuasa.

**Ulasan:**Adakah orang yang mengaku sebagai umat Tuhan membenarkan Dia menggunakan mereka seperti yang dilakukan Yusuf?

Selepas kira-kira empat ratus tahun di Mesir Musa dilahirkan. Firaun memerintahkan semua kanak-kanak Ibrani dibunuh. "Karena iman, ibu bapa Musa menyembunyikan dia tiga bulan setelah dia dilahirkan, kerana mereka melihat dia bukan anak biasa, dan mereka tidak takut akan titah raja." (Ibrani 11:23)

Musa ditemui oleh anak perempuan Firaun yang mempunyai belas kasihan kepadanya. Saudara perempuan Musa memanggil ibunya dan "Anak perempuan Firaun berkata kepadanya, 'Ambil bayi ini dan susukan dia untuk saya, dan saya akan membayar kamu.' Jadi, wanita itu mengambil bayi itu dan menyusukannya. Apabila kanak-kanak itu semakin besar, dia membawanya kepada anak perempuan Firaun dan dia menjadi anaknya. Dia menamai anak itu Musa, katanya: 'Aku telah menarik dia dari air.'" (Keluaran 2:9-10).

*"Karena iman Musa, apabila ia telah dewasa, enggan dikenali sebagai anak perempuan Firaun. Dia memilih untuk dianiaya bersama dengan umat Tuhan daripada menikmati kesenangan dosa untuk masa yang singkat. Dia menganggap aib demi Kristus lebih berharga daripada harta Mesir, kerana dia menantikan upahnya. Dengan iman dia meninggalkan Mesir, tidak takut akan murka raja; dia bertekun kerana dia melihat Dia yang tidak kelihatan."*(Ibrani 11:24-27)

**Ulasan:**Selepas dilatih dalam semua cara orang Mesir selama empat puluh tahun, Tuhan melatih Musa empat puluh tahun lagi sebagai seorang gembala sebelum memanggilnya untuk memimpin keturunan Abraham daripada perhambaan ke tanah yang dijanjikan dahulu kepada Abraham, Ishak, dan Yakub.

Kerana kekurangan iman dan ketaatan bekas hamba ini, ia mengambil masa empat puluh tahun sebelum mereka bersedia untuk mematuhi dan menuntut tanah perjanjian mereka. Walaupun tanah ini diberikan kepada mereka dengan rahmat Tuhan mereka terpaksa melawan musuh Tuhan untuk mendiaminya.

**Ulasan:**Hari ini manusia berada di bawah ikatan dosa. Dengan rahmat Tuhan (karunia Anak-Nya) kita boleh dibebaskan daripada perhambaan dosa oleh darah Kristus. Ia memerlukan ketaatan dan kesetiaan yang berterusan untuk kita mencapai Syurga, tanah yang dijanjikan, sambil sentiasa memerangi musuh-musuh Tuhan.

## **Pembebasan**

Pada masa yang sesuai, ibu Musa membawa Musa kepada anak perempuan Firaun. "Musa telah dididik dalam segala hikmat orang Mesir dan berkuasa dalam perkataan dan perbuatan. Ketika Musa berumur empat puluh tahun, dia

memutuskan untuk mengunjungi saudara-saudaranya. Dia melihat salah seorang daripada mereka dianiaya oleh orang Mesir, jadi dia pergi membelanya dan membalas dendamnya dengan membunuh orang Mesir itu. Musa menyangka bahawa kaumnya sendiri akan menyedari bahawa Tuhan menggunakan dia untuk menyelamatkan mereka, tetapi mereka tidak melakukannya.” (Kisah 7:22-25)

**Ulasan:** "Saya fikir" boleh menyebabkan banyak masalah. Daripada membiarkan Tuhan membimbing jalan kita.

Musa, dalam ketakutan akibat tindakannya yang terburu-buru, melarikan diri dari Firaun, pergi ke tanah Midian. Dia merendahkan dirinya sebagai seorang gembala selama empat puluh tahun, selepas itu Tuhan bersedia untuk dia membebaskan keturunan Abraham, Ishak, dan Yakub daripada perhambaan fizikal, simbol perhambaan kita kepada dosa. Tuhan memberi Firaun dan orang Mesir sepuluh peluang untuk memilih ketaatan daripada kemusnahan. Firaun nampaknya mengenali kuasa Tuhan tetapi dengan setiap peluang yang berlalu, lebih mudah baginya untuk menolak. Selepas kematian anak sulungnya, dia menyuruh orang Israel pergi. Tetapi dia mengubah fikirannya dan mengejar mereka untuk membawa mereka kembali kepada perhambaan.

Di Laut Merah, orang Israel terpaksa membuat pilihan untuk mentaati Tuhan atau kembali kepada perhambaan. Di sana jugalah Firaun dan tenteranya dikebumikan di dalam air laut. Sebuah negara baru, yang dibebaskan dari perhambaan, muncul di seberang sana.

**Ulasan:** Di Laut Merah Firaun menyangka dia boleh memimpin tenteranya melalui laut seperti yang dilakukan Musa. Ini juga seperti pelarian kita dari dosa. Di salib Kristus, kita mesti membuat keputusan jika kita ingin menguburkan tuan kita yang berdosa di dalam air pembaptisan untuk bangkit sebagai ciptaan baru. Paulus menyatakan dalam Roma 6:3-7 “Atau tidak tahukah kamu, bahwa kita semua yang telah dibaptis dalam Kristus Yesus, telah dibaptis dalam kematian-Nya? Oleh itu, kita telah dikuburkan bersama-sama dengan Dia melalui baptisan dalam kematian, supaya, sama seperti Kristus telah dibangkitkan dari antara orang mati oleh kemuliaan Bapa, kita juga boleh menjalani hidup yang baru. Jika kita telah dipersatukan dengan Dia seperti ini dalam kematiannya, pasti kita juga akan bersatu dengan dia dalam kebangkitannya. Sebab kita tahu, bahwa diri kita yang lama telah disalibkan bersama-sama dengan Dia, supaya tubuh dosa itu dilenyapkan,

Orang Israel tidak masuk ke Kanaan, tanah perjanjian mereka, serta-merta kerana iman mereka lemah. Mereka menolak laporan Yosua dan Kaleb yang percaya kepada Tuhan. Akibatnya, orang Israel mengembara di padang gurun, dekat tanah perjanjian mereka, selama empat puluh tahun, tidak pernah memasuki Tanah Perjanjian. Sehingga semua lelaki berusia lebih dari dua puluh mati (kecuali Yosua dan Kaleb) barulah mereka dibenarkan masuk ke Tanah Perjanjian. Tuhan melarang Musa memasuki atau memimpin Israel ke Kanaan. Sebaliknya, Yosua, pembantu setia Musa yang dipilih untuk memimpin mereka. Setelah mereka menaruh kepercayaan kepada Tuhan dan mentaati-Nya, mereka dibenarkan memasuki Tanah Perjanjian mereka.

**Ulasan:** Semasa kita mengembara di bumi ini, kita juga mesti taat setia kepada Tuhan untuk didamaikan dan dapat memasuki Tanah Perjanjian Syurgawi kita. Berapa ramai seperti Firaun menyangka mereka boleh meneruskan perjalanan mereka tanpa Tuhan?

### **Jadual Perjanjian Batu**

Tuhan melakukan banyak mukjizat berkat ke atas orang Israel, makhluk yang paling menonjol, memimpin ribuan hamba menuju tanah yang dijanjikan bertahun-tahun sebelumnya kepada Abraham.

Tiga bulan selepas mereka meninggalkan Mesir dan sekitar empat ratus tahun selepas janji Tuhan kepada Abraham, orang Israel berkhemah di Sinai. Di sini Tuhan menampakkan diri dan menyampaikan perintah-perintah-Nya kepada Musa. "Tuhan berfirman kepada Musa, 'Naiklah kepada-Ku di atas gunung dan tinggallah di sini, dan Aku akan memberikan kepadamu loh batu, dengan hukum dan perintah yang telah Kutulis untuk pengajaran mereka.'" (Keluaran 24:12). merujuk kepada mereka sebagai Sepuluh Perintah dan ia disenaraikan di bawah.

1. *"Janganlah kamu mempunyai allah lain di hadapan-Ku.*
2. *"Jangan membuat bagimu berhala dalam bentuk apa pun yang ada di langit di atas, atau di bumi di bawah, atau di dalam air di bawah. Jangan sujud menyembah kepadanya atau menyembah mereka; kerana Aku, Tuhan, Tuhanmu, adalah Tuhan yang cemburu, yang menghukum anak-anak kerana dosa bapa kepada generasi ketiga dan keempat dari mereka yang membenci Aku, tetapi menunjukkan kasih kepada seribu keturunan orang yang mengasihi Aku dan berpegang pada perintah-Ku. .:*
3. *"Jangan menyalahgunakan nama Tuhan, Allahmu, sebab Tuhan tidak akan menganggap tidak bersalah siapa pun yang menyalahgunakan nama-Nya.*
4. *"Ingatlah hari Sabat dengan menguduskannya. Enam hari kamu harus bekerja dan melakukan semua pekerjaanmu, tetapi hari ketujuh adalah hari Sabat bagi Tuhan, Allahmu. Di atasnya kamu tidak boleh melakukan apa-apa pekerjaan, baik kamu, atau anak lelaki atau anak perempuanmu, atau hamba lelaki atau hamba perempuanmu, atau binatangmu, atau orang asing di dalam pintu gerbangmu. Sebab dalam enam hari TUHAN menjadikan langit dan bumi, laut dan segala isinya, tetapi ia berhenti pada hari ketujuh. Oleh itu, TUHAN memberkati hari Sabat dan menguduskannya.*
5. *"Hormatilah ayahmu dan ibumu, supaya panjang umurmu di negeri yang diberikan TUHAN, Allahmu, kepadamu.*
6. *"Kamu tidak boleh membunuh.*
7. *"Janganlah kamu berzina.*
8. *"Kamu jangan mencuri.*
9. *"Jangan memberikan kesaksian palsu terhadap sesamamu.*
10. *"Jangan mengingini rumah sesamamu. Jangan mengingini isteri sesamamu, atau hambanya lelaki atau hamba perempuannya, lembu atau keledainya, atau apa-apa jua kepunyaan sesamamu."(Keluaran 20:3-17)*

### **Mulakan ulasan tentang "Perjanjian":**

Baca perintah itu sekali lagi dan perhatikan bahawa ia adalah undang-undang, peraturan, peraturan, perkara yang perlu dilakukan, dan perkara yang tidak boleh dilakukan. Adakah anda menemui sebarang pernyataan pengampunan atau iman? TIDAK! Perjanjian ini direka untuk membawa manusia kepada Kristus dan menyedarkan mereka tentang dosa. Ia akan digantikan dengan perjanjian baru yang mengampuni kejahatan.

Tetapi Tuhan mencari kesalahan orang itu dan berkata, "Masanya akan datang, demikianlah firman Tuhan, apabila Aku akan membuat perjanjian baru dengan kaum Israel dan dengan kaum Yehuda. Ia tidak akan seperti perjanjian yang telah Kuikat dengan nenek moyang mereka ketika Aku memegang tangan mereka untuk memimpin mereka keluar dari Mesir, kerana mereka tidak tetap setia kepada perjanjian-Ku, dan Aku berpaling daripada mereka, demikianlah firman Tuhan. Inilah perjanjian yang akan Kubuat dengan kaum Israel sesudah waktu itu, demikianlah firman Tuhan. Aku akan meletakkan hukum-Ku dalam fikiran mereka dan menuliskannya di dalam hati mereka. Aku akan menjadi Tuhan mereka, dan mereka akan menjadi umat-Ku. Seseorang tidak akan lagi mengajar sesamanya, atau seseorang kepada saudaranya, dengan berkata, 'Kenal Tuhan,' kerana mereka semua akan mengenal Aku, dari yang kecil hingga yang besar. Kerana Aku akan mengampuni kejahatan mereka dan tidak akan mengingati dosa mereka lagi!' " "Dengan menyebut perjanjian ini 'baru,' dia telah membuat yang pertama usang; dan apa yang usang dan penuaan akan segera hilang." (Ibrani 8:8-13)

Apabila Yesus datang, dia mengkhotbahkan mesej pertobatan, mesej rahmat Tuhan dan iman, kasih, dan pendamaian. Misinya adalah “melakukan kehendak Dia yang mengutus Aku dan menyelesaikan pekerjaan-Nya.” (Yohanes 4:34)

Yesus membuka jalan untuk memperoleh pengampunan dosa dengan rela memberikan nyawa-Nya sebagai satu-satunya korban pendamaian bagi dosa-dosa KITA, kepada semua orang yang percaya kepada-Nya dan yang “dengan sepenuh hati mematuhi bentuk ajaran yang telah dipercayakan kepadamu.” (Roma 6:17)

*“Tetapi Kitab Suci menyatakan bahwa seluruh dunia adalah tawanan dosa, supaya apa yang dijanjikan itu, yang diberikan oleh iman kepada Yesus Kristus, diberikan kepada mereka yang percaya. Sebelum iman ini datang, kita telah dipenjarakan oleh hukum Taurat, dikurung sampai iman dinyatakan. Oleh itu, undang-undang telah ditetapkan untuk membawa kita kepada Kristus supaya kita dibenarkan oleh iman. Sekarang iman telah datang, kita tidak lagi berada di bawah pengawasan hukum.”(Galatia 3:22-25)*

*“Dan kamu, yang telah mati oleh pelanggaran-pelanggaranmu dan ketidaksunatan tubuhmu, Ia telah menghidupkan bersama-sama dengan Dia, setelah mengampuni segala kesalahanmu, dan menghapuskan tulisan tangan tuntutan yang melawan kita, yang bertentangan dengan kita. Dan Ia telah menyingkirkannya, setelah memakukannya pada kayu salib.”(Kolose 2:13-14)*

Kasih dan belas kasihan Tuhan menyediakan korban darah yang sempurna dalam Putera-Nya. Kematian Kristus menetapkan “perjanjian baru”, menyediakan pengampunan dosa dan kebebasan daripada dosa kepada semua yang mematuhi seruan untuk bertaubat dan taat. (Baca Ibrani 9:16-28)

*“Jika kamu benar-benar mematuhi hukum kerajaan yang terdapat dalam Kitab Suci, 'Kasihilah sesamamu manusia seperti dirimu sendiri,' kamu berbuat betul. Tetapi jika kamu menunjukkan pilih kasih, kamu berdosa dan disabitkan oleh hukum Taurat sebagai pelanggar hukum. Kerana sesiapa yang memelihara seluruh hukum tetapi tersandung hanya pada satu titik, ia bersalah kerana melanggar semuanya. Sebab Dia yang berkata, 'Jangan berzina,' juga berkata, 'Jangan membunuh.' Jika kamu tidak berzina tetapi membunuh, kamu telah menjadi pelanggar hukum. Berkatalah dan bertindaklah seperti mereka yang akan dihakimi oleh hukum yang memberi kebebasan, kerana penghakiman tanpa belas kasihan akan ditunjukkan kepada sesiapa yang tidak berbelas kasihan. Belas kasihan menang atas penghakiman!”(Yakobus 2:8-13)*

**Tamat ulasan tentang "Perjanjian"**

### **Selepas Hati Tuhan**

Selepas dibebaskan daripada perhambaan Mesir dan menerima negeri yang berlimpah susu dan madu, Israel ditadbir oleh hakim-hakim yang dipilih Tuhan. Tetapi orang Israel ingin menjadi seperti semua bangsa di sekeliling mereka. Mereka menolak Tuhan dan menginginkan seorang raja. Maka, Tuhan memberikan mereka seorang raja; Saul. Dia memerintah mengikut kehendak rakyat – memerintah dengan pendapat – bukannya sebagai hamba Tuhan yang taat. Oleh itu, Samuel, atas arahan Tuhan, mengurapi Daud sebagai raja, seorang yang akan taat kepadanya. Banyak kali, Daud terpaksa melarikan diri daripada Saul kerana Saul memburunya seperti penjahat biasa yang ingin membunuhnya. Namun, walaupun demikian, Daud enggan melakukan apa-apa terhadap orang yang diurapi Tuhan.

Selepas kematian Saul, Daud menjadi raja. Tuhan berfirman tentang Daud: “‘Aku telah menjumpai Daud bin Isai seorang lelaki yang berkenan kepada-Ku; dia akan melakukan semua yang saya mahu dia lakukan.’ Dari keturunan orang ini Allah telah membawa Juruselamat Yesus kepada Israel, seperti yang dijanjikan-Nya.” (Kisah 13:22-23)

Pada suatu ketika, orang-orang Daud berada di antara kawanan seorang lelaki yang sangat kaya bernama Nabal, dan semasa berada di sana, mereka bertindak dengan terhormat dengan melindungi dia, tidak menganiaya para gembalanya atau mengambil apa-apa kepunyaannya. Kemudian Daud berada di dekatnya, orang-orangnya lapar dan memerlukan makanan jadi Daud meminta bantuan, tetapi Nabal, seorang lelaki bermuka masam yang terkenal dengan kejamnya, menolak permintaan Daud dengan cara yang kasar dan tidak hormat. Daud menjadi sangat marah, berniat untuk membunuhnya, tetapi dia bertaubat, membenarkan Tuhan melaksanakan penghakimannya.

Tetapi tidak semuanya adalah saleh dalam kehidupan Daud. Daripada pergi berperang dengan tenteranya, dia tetap di rumah. Di sana, dia melihat seorang wanita yang cantik, bernafsu kepadanya, dan memanggilnya untuk memuaskan keseronokan seksualnya, melanggar perjanjian perkahwinannya - perzinaan. Belajar dia hamil olehnya; Daud memerintahkan pembunuhan suaminya untuk menutup dosanya. Dahsyat? Ya! Diredhai Allah? Tidak! Daud menginginkan kepuasan daging dan menyerah kepada godaan. Dia banyak menderita kerana dosa ini. Tetapi apabila berhadapan dengan Natan, utusan Tuhan, dia mengakui kejahatannya, bertaubat dan memohon ampun. Walaupun diampuni, dia tetap menanggung akibat dari perbuatan maksiatnya.

**Ulasan:**Tidak syak lagi, sikap Daud yang tulus, penyesalannya, dan keinginan untuk pengampunan untuk didamaikan dengan Tuhan adalah sebab Tuhan akan berkata "Aku telah menemui Daud anak Isai, seorang yang berkenan di hati-Ku, yang akan melakukan segala kehendak-Ku." (Kisah 13:22)

**Ulasan:**Inilah keadaan semua orang hari ini. Kita semua telah berdosa, dan memerlukan sikap yang sepatutnya terhadap dosa kita untuk didamaikan dengan Tuhan.

Tuhan berjanji kepada Daud bahawa salah seorang daripada keturunannya akan duduk di atas takhtanya selama-lamanya, merujuk kepada Yesus, Kristus, yang kerajaannya tidak akan berkesudahan. Ia adalah Kristus yang; tanpa dosa, taat sepenuhnya kepada Tuhan, dan rela memberikan nyawanya sebagai korban pendaiaan bagi kita, dengan itu menggenapi janji Tuhan kepada Daud dan Abraham.

### **Nubuat tentang Mesias dan Penggenapannya**

Tuhan bercakap secara langsung kepada Adam, Nuh, Abraham, Ishak, dan Yakub pada zaman yang banyak disebut sebagai "Zaman Patriarki." Semasa penubuhan bangsa Israel, Tuhan berbicara kepada Musa, Yosua, dan kemudian para hakim mereka. Semasa Samuel menjadi hakim, rakyat memberontak terhadap kepemimpinan Tuhan dengan menuntut seorang raja. Semasa pemerintahan raja-raja, Tuhan menyampaikan mesej-Nya melalui manusia yang kita sebut sebagai "nabi." Semua nabi menyampaikan risalah Tuhan kepada Bani Israel tetapi tidak semuanya menyampaikan nubuatan tentang kedatangan Mesias. Selama beratus-ratus tahun, lebih daripada 50 nubuatan dicatatkan, oleh banyak nabi yang berbeza, yang semuanya digenapi dalam Yesus.

Beberapa nubuatan dan penggenapan Perjanjian Baru mereka disenaraikan di bawah.

**Maleakhi 3:1** "Berhati-hati! Aku mengutus utusan-Ku, dan dia akan menyediakan jalan di hadapan-Ku. Kemudian tiba-tiba TUHAN yang kamu cari akan datang ke Rumah-Nya. Dia adalah utusan perjanjian yang kamu kehendaki. Berhati-hati! Dia datang!" firman TUHAN semesta alam."

**Matius 2:1-2** "Setelah Yesus dilahirkan di Betlehem di Yudea pada zaman Raja Herodes, orang-orang majus dari Timur tiba di Yerusalem dan bertanya, "Di manakah Dia yang dilahirkan sebagai raja orang Yahudi? Kami telah melihat bintang-Nya di sebelah timur dan telah datang untuk menyembahnya."

**Kejadian 49:10**“Tongkat kerajaan tidak akan beranjak dari Yehuda, dan tongkat pemerintah dari antara kakinya, sampai upeti datang kepadanya; dan kepadanya adalah ketaatan bangsa-bangsa.”

Lukas 3:23 - 38Silsilah Yesus menjejaki keturunan-Nya melalui Daud hingga ke Adam.

**Yeremia 23:5**“Sesungguhnya, waktunya akan datang, demikianlah firman TUHAN, Aku akan membangkitkan bagi Daud sebuah Tunas yang benar, dan ia akan memerintah sebagai raja dan bertindak dengan bijaksana, dan akan melaksanakan keadilan dan kebenaran di negeri ini.”

Matius 1:1Ini adalah catatan tentang kehidupan Isa Al-Masih, anak Daud, anak Abraham.

**Yesaya 7:13-14** "Lalu dia berkata, "Dengarlah, hai keluarga Daud! Adakah terlalu kecil bagimu untuk meletihkan manusia, sehingga kamu juga meletihkan Tuhanku? Sebab itu, Tuhan sendiri akan memberikan kepadamu suatu tanda. Sesungguhnya, anak dara itu akan mengandung, dan melahirkan seorang anak lelaki, dan akan menamakan Dia Imanuel (bermaksud Tuhan bersama kita).”

Matius 1:18Sekarang kelahiran Yesus Mesias berlaku dengan cara ini. Ketika Maria, ibu-Nya bertunang dengan Yusuf, sebelum mereka tinggal bersama, dia didapati hamil oleh Roh Kudus.

Lukas 1:31-33Beratus-ratus tahun kemudian malaikat Gabriel memberitahu perawan Maria bahawa dia akan mempunyai seorang anak lelaki dan “akan menamakan dia Yesus. Dia akan menjadi besar dan akan disebut Anak Yang Mahatinggi. Dan Tuhan Allah akan mengaruniakan kepadanya takhta Daud, bapa leluhur-Nya, dan Ia akan memerintah atas keluarga Yakub untuk selama-lamanya, dan kerajaan-Nya tidak akan berkesudahan.”

**Mikha 5:2**“Tetapi engkau, hai Betlehem Efrata, yang terlalu kecil untuk ada di antara kaum-kaum Yehuda, dari padamu akan bangkit bagi-Ku seorang yang akan memerintah di Israel, yang kemunculannya sejak dahulu kala, sejak zaman purbakala.”

Matius 2:1-6“Setelah Yesus dilahirkan di Betlehem di Yudea, pada zaman Raja Herodes... Raja Herodes ... memanggil semua ketua imam dan ahli Taurat rakyat, dia bertanya kepada mereka di mana Mesias akan dilahirkan. “Di Betlehem di Yudea,” jawab mereka.”

**Zakharia 9:9**“Bersukacitalah, hai puteri Sion! Bersoraklah dengan nyaring, hai puteri Yerusalem! Lihatlah, rajamu datang kepadamu; Dia benar dan beroleh keselamatan, rendah hati dan menunggang keledai, di atas anak keledai, anak keledai.”

Matius 21:6-7“Dan murid-murid itu pergi, dan melakukan seperti yang diperintahkan Yesus kepada mereka, lalu membawa keledai itu dan anak keledai itu, dan mengenakan pakaian mereka di atasnya; dan dia duduk di atasnya.”

**Yesaya 53:5**“Tetapi dia terluka oleh karena pelanggaran kita, dia diremukkan oleh karena kejahatan kita; azab keselamatan kita ditimpakan kepadanya; dan dengan bilur-bilurnya kita disembuhkan.”

Matius 27:26“Kemudian Ia membebaskan Barabas bagi mereka; tetapi Yesus disesahnya dan diserahkan untuk disalibkan.”

**Yesaya 53:7**“Dia ditindas, dan dia ditindas, tetapi dia tidak membuka mulutnya; seperti anak domba yang dibawa ke sembelihan, dan seperti domba yang diam di hadapan penggunting rambutnya, demikianlah ia tidak membuka mulutnya.”

Matius 27:12-14“Sementara Yesus dituduh oleh imam-imam besar dan tua-tua, Dia tidak menjawab. Kemudian Pilatus bertanya kepada-Nya, "Tidakkah Engkau dengar berapa banyak tuduhan yang mereka kemukakan terhadap Engkau?" Tetapi Yesus tidak menjawab sama sekali, sehingga gabenor itu sangat terkejut.”

**Yesaya 53:9**“Dan mereka membuat kuburnya bersama-sama orang jahat dan dengan orang kaya pada waktu kematiannya, walaupun dia tidak melakukan kekerasan, dan tidak ada tipu daya dalam mulutnya.”

Matius 27:57-60“Kemudian petang itu, seorang kaya datang dari Arimatea. Namanya Yusuf, dan dia telah menjadi murid Yesus. Dia pergi kepada Pilatus dan meminta mayat Yesus, dan Pilatus memerintahkannya supaya dilakukan. Maka, Yusuf mengambil mayat itu dan membungkusnya dengan kain linen yang bersih. Kemudian dia meletakkannya di dalam kuburnya sendiri yang baru, yang telah ditebangnya dari batu itu. Setelah menggulingkan sebuah batu besar ke atas pintu kubur itu, dia pergi.”

soalan

1. Tuhan berjanji kepada Abram bahawa semua orang di bumi akan diberkati melalui dia.  
Betul salah \_\_\_\_
  
2. Kerana kemungkaran ya Allah
  - a. \_\_\_\_ mengeluarkan Adam dan Hawa dari syurga mereka
  - b. \_\_\_\_ membinasakan semua manusia kecuali Nuh dan keluarganya dengan air
  - c. \_\_\_\_ Dimusnahkan oleh api Sodom
  - d. \_\_\_\_ itu bukan kejahatan
  
3. Tindakan berdasarkan pemikiran saya dan bukannya kebenaran menyebabkan banyak masalah.  
Betul salah \_\_\_\_
  
4. Perjanjian yang diberikan oleh Tuhan melalui Musa menyediakan pengampunan dosa  
Betul salah \_\_\_\_
  
5. Nubuat tentang Mesias tidak pernah digenapi.  
Betul salah \_\_\_\_

Bab 3

### **Kristus – Janji Tuhan**

Sejak Adam dan Hawa berdosa, yang mengakibatkan kejatuhan mereka daripada hubungan yang sempurna dengan Tuhan, manusia perlu didamaikan dengan Tuhan. Dia perlu menghapuskan dosa-dosanya dan dihapuskan rasa bersalahnya. Pada masa yang tepat dan dengan tindakan Roh Kudus, Tuhan menjadi manusia untuk tinggal di antara manusia. Roh Kudus melakukan mukjizat yang membenarkan Maria hamil tanpa hubungan seksual dengan lelaki. Malaikat Gabriel mengumumkan kepada Maria dan kemudian seorang malaikat mengumumkan kepada Yusuf bagaimana Tuhan akan menggunakan mereka untuk membawa Mesias, orang yang diurapi Tuhan, ke bumi untuk menyelamatkan manusia daripada dosa mereka. Kedua-duanya bersedia menjadi hamba Tuhan tidak kira bagaimana orang akan memperlakukan mereka dan anak mereka Yesus atau apa yang mereka akan katakan tentang mereka. Mereka hanya mahu patuh dan dipergunakan oleh Tuhan.

*“Dia (Maria) melahirkan anak sulungnya, lalu membungkusnya dengan lampin dan membaringkannya di dalam palungan, kerana tidak ada tempat bagi mereka di rumah penginapan. Dan di kawasan yang sama ada gembala di padang, menjaga kawanan domba mereka pada waktu malam. Dan seorang malaikat Tuhan menampakkan diri kepada mereka, dan kemuliaan Tuhan bersinar di sekeliling mereka, dan mereka sangat ketakutan. Dan malaikat itu berkata kepada mereka: "Jangan takut, kerana sesungguhnya, aku memberitakannya kepadamu suatu kesukaan besar yang akan terjadi bagi seluruh bangsa. Sebab hari ini telah lahir bagimu Juruselamat di kota Daud, yaitu Kristus, Tuan.”(Lukas 2:7-11)*

*"Pada usia dua belas tahun Dia (Yesus) memilih untuk berlama-lama di Yerusalem di dalam kuil untuk mendengar guru-guru dan bertanya serta menjawab soalan. Tidak pasti jika ada di antara guru-guru ini, bertahun-tahun kemudian, adalah antara pemimpin yang mencari kematian-Nya. Apabila Yusuf dan Maria menyoal Yesus tentang keputusan-Nya untuk tinggal di Yerusalem, Dia menjawab" ... 'Bagaimanakah kamu mencari Aku? Tidakkah kamu tahu bahawa Aku mesti berada di rumah Bapa-Ku?'"(Lukas 2:49)*

Apabila kembali ke Nazareth Yesus "... patuh kepada mereka; dan ibunya menyimpan semua perkara ini dalam hatinya. Dan Yesus bertambah hikmat dan besarnya, dan dikasihi Allah dan manusia." (Lukas 2:51-52)

### **Pengumuman John The Baptist**

*"Pada mulanya adalah Firman, dan Firman itu bersama-sama dengan Allah, dan Firman itu adalah Allah. Dia bersama Tuhan pada mulanya. Melalui Dia segala sesuatu dijadikan; tanpa dia tiada apa pun yang tercipta yang telah dibuat. Dalam Dia ada hidup, dan hidup itu adalah terang manusia. Terang bersinar dalam kegelapan, tetapi kegelapan tidak memahaminya. Datanglah seorang lelaki yang diutus oleh Tuhan; namanya John. Ia datang sebagai saksi untuk bersaksi tentang terang itu, supaya melalui Dia semua orang percaya. Dia sendiri bukanlah terang; dia datang hanya sebagai saksi kepada terang itu. Terang sejati yang menerangi setiap orang akan datang ke dunia. Dia ada di dalam dunia, dan walaupun dunia dijadikan melalui Dia, dunia tidak mengenali Dia. ... Firman itu telah menjadi manusia dan diam di antara kita. Kami telah melihat kemuliaan-Nya, kemuliaan Yang Tunggal, yang datang dari Bapa,(Yohanes 1:1-10, 14)*

Yohanes mengkhotbahkan pembaptisan untuk pertobatan dan dikatakan semua Yehuda datang kepada Yohanes untuk dibaptis. (baptizo, perkataan Yunani yang bermaksud rendaman). "Beberapa orang Farisi yang diutus itu bertanya kepadanya, 'Jika demikian, mengapakah Engkau membaptis, jika Engkau bukan Kristus, bukan Elia, dan bukan juga Nabi?' 'Aku membaptis dengan air,' jawab Yohanes, 'tetapi di antara kamu berdiri seorang yang tidak kamu kenal. Dialah yang datang selepasku, aku tidak layak membuka tali kasut-Nya.'" ... "Keesokan harinya Yohanes melihat Yesus datang kepadanya dan berkata, 'Lihat, Anak Domba Allah, yang mengambil dosa dunia! Inilah yang saya maksudkan ketika saya berkata, Seorang lelaki yang datang selepas saya telah mengatasi saya kerana dia sebelum saya.' Aku sendiri tidak mengenali Dia, tetapi sebab aku datang membaptis dengan air ialah supaya Dia dapat dinyatakan kepada Israel.'" ( Yohanes 1:24-31 ).

Kira-kira berumur tiga puluh tahun Yesus meninggalkan rumah untuk mula mencapai tujuan-Nya untuk meninggalkan Syurga dan datang ke Bumi sebagai "Firman."

### **Yesus - Anak Tuhan yang Dikasihi**

Semasa Yohanes Pembaptis membaptis untuk bertaubat. *"Yesus datang dari Galilea ke Jordan untuk dibaptiskan oleh Yohanes. Tetapi Yohanes cuba menghalangnya dengan berkata, 'Aku perlu dibaptis olehmu, dan adakah kamu datang kepadaku?' Yesus menjawab, 'Biarlah sekarang; adalah wajar bagi kita untuk melakukan ini untuk memenuhi semua kebenaran.' Lalu Yohanes pun setuju." Dan setelah Yesus dibaptis, ia segera keluar dari air, dan lihatlah, langit terbuka dan ia melihat Roh Allah turun seperti burung merpati, turun ke atas-Nya, dan lihatlah, terdengar suara dari langit. , sambil berkata, 'Inilah Putera yang Kukasihi, kepada-Nyalah Aku berkenan.'"(Matius 3:13-17)*

**Ulasan:**Ini mengesahkan apa yang Yohanes katakan sebelum Yesus datang untuk dibaptis "Lihat, Anak Domba Allah, yang menghapus dosa dunia!"

Selepas pembaptisan-Nya "Yesus, penuh dengan Roh Kudus, dipimpin oleh Roh ke padang gurun dan di mana selama empat puluh hari Dia dicobai oleh syaitan. Dia tidak makan apa-apa selama hari-hari itu, dan pada akhirnya dia lapar." (Lukas 4:1-2) Kemudian Iblis mencobai Dia dalam segala hal seperti kita dicobai:



- Keinginan untuk makan – nafsu daging
- Keinginan untuk kuasa – kebanggaan hidup
- Keinginan untuk sesuatu – nafsu mata,

Yesus menghadapi setiap cabaran dan godaan tanpa mengalah dengan menyatakan “ada tertulis.” Syaitan kemudian pergi untuk masa yang lebih sesuai.

**Ulasan:**Kita perlu mendasarkan pilihan dan keputusan kita pada kehendak Bapa dan pada apa yang “tertulis”. Oleh itu, adalah penting bagi kita untuk bersungguh-sungguh dalam mempelajari firman-Nya dan firman para rasul untuk mengetahui apa yang harus dilakukan agar dosa-dosa kita diampuni dan bagaimana cara hidup yang diperkenankan di hadapan Tuhan.

### **Yesus Memulakan Pelayanan-Nya**

*Yesus meninggalkan kawasan di mana Dia dicobai dan “kembali ke Galilea dalam kuasa Roh, dan berita tentang Dia tersebar ke seluruh desa. Dia mengajar di rumah ibadat mereka, dan semua orang memuji Dia. Dia pergi ke Nazaret, tempat Dia dibesarkan, dan pada hari Sabat Dia masuk ke rumah ibadat, seperti kebiasaannya. Dan dia berdiri untuk membaca. Gulungan nabi Yesaya diserahkan kepadanya. Setelah membuka gulungannya, dia mendapati tempat yang tertulis:*

*'Roh Tuhan ada pada-Ku, kerana Ia telah mengurapi Aku untuk memberitakan kabar baik kepada orang-orang miskin. Dia telah mengutus aku untuk memberitakan pembebasan bagi orang tawanan dan penglihatan bagi orang buta, untuk membebaskan orang yang tertindas, untuk memberitakan tahun rahmat Tuhan.'*

*'Kemudian dia menggulung gulungan itu, memberikannya kembali kepada pelayan dan duduk. Mata semua orang di rumah ibadat itu tertuju kepada-Nya, dan dia mula berkata kepada mereka, 'Hari ini genaplah nas ini dalam pendengaranmu.' Semua bercakap baik tentang dia dan kagum dengan kata-kata indah yang keluar dari bibirnya. 'Bukankah ini anak Yusuf?' mereka telah bertanya. ... (Dia terus bercakap kepada mereka dan) semua orang di rumah ibadat itu berang apabila mereka mendengar ini. Mereka bangun, menghalau dia keluar dari kota, dan membawanya ke puncak bukit tempat kota itu didirikan, untuk melemparkan dia ke bawah tebing. Tetapi dia berjalan melalui orang ramai dan meneruskan perjalanannya.'( Lukas 4:14-22, 29-30 )*

*Selepas perbualan singkat dengan wanita Samaria yang datang untuk menimba air di perigi Yakub, wanita itu berkata kepada Yesus “Saya tahu bahawa Mesias” (dipanggil Kristus) “akan datang. Apabila Ia datang, Ia akan menjelaskan segalanya kepada kita.” Lalu Yesus berkata, “Aku, yang berbicara kepadamu, adalah Dia.”(Yohanes 4:7...26)*

Tidak lama kemudian Yesus mula memilih mereka yang akan Dia ajar untuk menjadi utusan-Nya selepas kebangkitan-Nya. Pada masa yang sesuai, Yesus akan mula membuktikan kepada semua bahawa Dia adalah Tuhan yang telah datang ke bumi untuk hidup di antara manusia menjadi korban yang sempurna bagi dosa manusia. Dia melakukan ini dengan kehidupan yang sempurna yang Dia jalani, dan mukjizat yang Dia lakukan secara terbuka di hadapan orang banyak. Pernyataan oleh Yohanes Pembaptis, Tuhan sendiri, dan Roh Kudus—yang turun ke atas Yesus seperti burung merpati—juga menunjuk kepada Yesus sebagai korban yang sempurna.

### **Keajaiban, Tanda, dan Keajaiban**

Yesus tidak menerima sebarang latihan formal di sekolah-sekolah rabbi. Bagaimanapun, orang ramai menyedari bahawa dia bercakap dengan kuasa, tidak seperti pemimpin agama lain; para rabi, imam, Farisi, dan ahli Taurat. Kepada "orang-

orang terpelajar" ini Yesus sangat tegas dalam ucapan-Nya yang menyebut mereka munafik, dan pembimbing buta kerana hati, fikiran, dan sikap mereka, begitu angkuh, angkuh, angkuh, cemburu, dan tidak mahu berhenti untuk mengekalkan tempat mereka dalam masyarakat. Mereka bahkan mengaitkan banyak mukjizat-Nya kepada Iblis dan bukannya memuliakan Tuhan. Matius mencatatkan perkara berikut tentang mereka dalam bab 23: ay.

3- "Sebab mereka tidak mengamalkan apa yang mereka beritakan."

5 - "Segala sesuatu yang mereka lakukan dilakukan untuk dilihat oleh lelaki."

6 - "Mereka sukakan tempat terhormat di jamuan makan dan yang paling penting tempat duduk di rumah ibadat."

13 - "Celakalah kamu, ahli-ahli Taurat dan orang-orang Farisi, hai kamu orang-orang munafik!"

16 - "Celakalah kamu, hai penuntun buta!"

33 - "Kamu ular! Kamu keturunan ular beludak! Bagaimana anda akan melarikan diri daripada menjadi dihukum ke neraka?"

Ahli Taurat, Farisi, dan pemimpin agama lain mencuba pelbagai cara untuk memerangkap Yesus ke dalam percanggahan tetapi gagal. Mereka mencabar kuasa-Nya tetapi gagal. (Lukas 20 dan Markus 12)

Yohanes Pembaptis memberitahu pengikutnya bahawa Yesus adalah "Anak Domba Tuhan." Tuhan mengumumkan pada pembaptisan Yesus bahawa Yesus adalah Anak-Nya dan Dia sangat berkenan kepada-Nya. Kristus mula memberitahu orang Yahudi tentang Kerajaan Tuhan, membuktikan firman-Nya dengan mukjizat yang sangat kuat yang tidak dapat disangkal oleh sesiapa pun, walaupun musuh-musuh-Nya. Pada dua kali ia dilakukan di hadapan beribu-ribu orang apabila Dia memberi mereka hanya beberapa keping ikan dan roti. Suatu ketika Dia menghentikan perarakan pengebumian untuk menghidupkan kembali anak tunggal seorang janda. Dia menyembuhkan orang yang buta atau lumpuh sepanjang hidup mereka, yang diketahui oleh semua orang di bandar itu. Terakhir, dia pergi ke tanah perkuburan, membuka kubur, dan menghidupkan kembali mayat yang sudah reput. Semua kenyataan dan mukjizat ini membuktikan kepada orang yang jujur dan ikhlas bahawa Yesus adalah Anak Tuhan. Mereka percaya.

Ramai orang mendapat manfaat daripada mukjizat ini. Bahkan mereka yang penuh iri hati, iri hati, dan tamak harus mengakui bahawa mukjizat telah dilakukan. Para pemimpin agama yang munafik menolaknya kerana keinginan mereka untuk kuasa dan prestij. Dengan berbuat demikian, mereka malah melanggar undang-undang dan tradisi mereka sendiri yang secara zahirnya mereka akui untuk menegakkan. Tetapi ketua agama tidak percaya. Mereka mahukan "bukti". Bukti langsung daripada Tuhan di Syurga bukan Tuhan di bumi.

### **Injil Kristus**

*"Apa yang telah ada sejak semula, yang telah kami dengar, yang telah kami lihat dengan mata kami, yang telah kami lihat dan yang telah disentuh oleh tangan kami--itulah yang kami beritakan tentang Firman kehidupan. Kehidupan muncul; Kami telah melihatnya dan memberi kesaksian tentangnya, dan kami memberitahu kepadamu hidup yang kekal, yang ada bersama-sama dengan Bapa dan yang telah menampakkan diri kepada kami."*(1 Yohanes 1:1-2)

Di dalam Kristuslah kita didamaikan dengan Tuhan kerana "Yesus menjawab, 'Akulah jalan dan kebenaran dan hidup. Tidak ada seorang pun yang datang kepada Bapa, kalau tidak melalui Aku.'" (Yohanes 14:6)

Penebusan terdapat dalam Kristus; oleh itu, Kristus mestilah Berita Baik, Injil, yang diringkaskan seperti berikut:

- Pada mulanya adalah Firman, Yesus, Kristus, Yang Diurapi, Mesias.
- Firman itu menjadi manusia dan hidup di antara manusia.
- Kristus tidak mempunyai dosa.

- Yesus taat kepada kehendak Bapa, bahkan kematian-Nya di kayu salib.
- Tuhan membangkitkan Dia dari kubur dengan itu menakluki maut dan membebaskan manusia daripada cengkaman Syaitan - akibat langsung daripada dosa.
- Pembersihan dosa mengikuti kepercayaan seseorang kepada Kristus, perubahan (pertobatan) dari kehidupan ketidaktaatan, kematian kepada dosa dan pengebumian dengan pencelupan dalam air ke dalam kematian Kristus untuk dibangkitkan oleh Tuhan yang kemudian menempatkan mereka ke dalam Kerajaan Kristus, gereja-Nya – Tubuh .

Murid-murid-Nya telah mendengar mesej-Nya, perumpamaan-perumpamaan-Nya, dan penjelasan-penjelasan serta menyaksikan mukjizat-mukjizat-Nya. Mereka telah menyaksikan orang-orang yang dibangkitkan daripada kematian, orang buta dijadikan melihat, orang pekak mendengar, dan penyangkalan mereka oleh pemimpin agama mereka. Tetapi ada banyak perkara yang perlu mereka ketahui jadi Yesus berkata, “Masih banyak lagi yang hendak Kukatakan kepadamu, lebih daripada yang dapat kamu tanggung sekarang. Tetapi apabila Ia datang, yaitu Roh Kebenaran, Ia akan memimpin kamu ke dalam seluruh kebenaran. Dia tidak akan bercakap sendiri; dia akan bercakap hanya apa yang dia dengar, dan dia akan memberitahu kamu apa yang akan datang. Dia akan memuliakan Aku dengan mengambil dari milikku dan memberitahukannya kepadamu.” (Yohanes 16:12-14)

Oleh itu, Kristus mempersembahkan kepada Tuhan tubuh duniawi-Nya sebagai korban pendamaian yang membenarkan orang Rom dan Yahudi untuk menyalibkan Dia. Dia dikebumikan dalam kubur yang dipinjam. Tuhan menerima persembahan-Nya dengan membangkitkan Dia dari kubur yang menghilangkan semua keraguan bagi ramai orang bahawa Yesus adalah Tuhan yang datang ke bumi dalam daging manusia, ciptaan-Nya. Ini adalah perlu kerana manusia perlu tahu bahawa mereka boleh meletakkan kepercayaan mereka kepada Kristus dan dalam kuasa serta kuasa-Nya untuk mengampuni dosa.

Orang ramai telah mendengar ajaran-Nya tetapi tidak memahami. Mereka sangat berbeza daripada tradisi mereka. Dia adalah mesej Cinta. Seperti yang ditunjukkan dalam kitab suci berikut.

Lukas 19:10 “Sebab Anak Manusia datang untuk mencari dan menyelamatkan yang hilang.”

Matius 11:28 “Marilah kepada-Ku, semua yang letih lesu dan berbeban berat, Aku akan memberi kelegaan kepadamu.”

2 Petrus 3:9 “Tuhan tidak lambat untuk menggenapi janji-Nya, seperti yang dianggap oleh beberapa orang sebagai kelambanan, tetapi Ia sabar terhadap kamu, karena Ia tidak menghendaki supaya ada yang binasa, melainkan supaya semua orang bertobat.”

Kisah Para Rasul 4:11-12 “Yesus inilah batu yang telah dibuang oleh kamu, tukang-tukang bangunan, yang telah menjadi batu penjuru. Dan keselamatan tidak ada di dalam siapa pun yang lain, sebab di bawah kolong langit ini tidak ada nama lain yang diberikan kepada manusia yang olehnya kita dapat diselamatkan.”

1 Korintus 15:3-5 “Aku telah menyampaikan kepadamu sebagai yang pertama, apa yang juga telah kuterima, yaitu bahwa Kristus telah mati untuk dosa-dosa kita, sesuai dengan Kitab Suci, bahwa Ia telah dikuburkan, dan bahwa Ia telah dibangkitkan pada hari yang ketiga sesuai dengan Kitab Suci.”

Roma 6:3-5 “Tidak tahukah kamu, bahwa kita semua yang telah dibaptis dalam Kristus Yesus, telah dibaptis (dikuburkan atau direndam) dalam kematian-Nya? Oleh itu, kita telah dikuburkan bersama-sama dengan Dia oleh baptisan dalam kematian, supaya, sama seperti Kristus telah dibangkitkan dari antara orang mati oleh kemuliaan Bapa,

kita juga boleh hidup dalam kehidupan yang baru. Sebab jika kita telah dipersatukan dengan Dia dalam kematian seperti Dia, kita pasti akan dipersatukan dengan Dia dalam kebangkitan seperti Dia.”

*Efesus 1:6-9 “Di dalam Dia (Kristus) kita beroleh penebusan oleh darah-Nya, yaitu pengampunan atas pelanggaran kita, menurut kekayaan kasih karunia-Nya yang dilimpahkan-Nya kepada kita.”*

Sebelum mesej "Berita Baik" tersedia, penebusan dosa diperlukan. Yesus, yang menjalani kehidupan tanpa dosa, dengan bebas akan memberikan nyawanya sebagai “korban darah” yang diperlukan. Oleh itu, Berita Baik Yesus menawarkan manusia pilihan untuk menerima atau menolak tawaran pengampunan dan keselamatan Tuhan.

### **Masa Telah Tiba untuk Pengorbanan Pendamaian**

Semasa Yesus sedang bersiap untuk korban pendamaian-Nya, Dia berkata; “Semuanya itu Kukatakan kepadamu, supaya kamu beroleh damai sejahtera di dalam Aku. Di dunia ini anda akan menghadapi masalah. Tetapi tabahlah! Saya telah mengatasi dunia.’ Selepas Yesus berkata demikian, dia memandang ke langit dan berdoa, 'Bapa, masanya telah tiba. Muliakanlah Putera-Mu, supaya Putera-Mu memuliakan Engkau. Sebab Engkau telah memberikan kepadanya kuasa atas semua orang supaya dia dapat memberikan hidup yang kekal kepada semua orang yang telah Engkau berikan kepadanya. Inilah hidup yang kekal itu: supaya mereka mengenal Engkau, satu-satunya Tuhan yang benar, dan Yesus Kristus, yang telah Engkau utus. Aku telah membawa kemuliaan kepada-Mu di bumi dengan menyelesaikan pekerjaan yang Engkau berikan kepadaku untuk dilakukan. Dan sekarang, Bapa, muliakanlah Aku di hadapan-Mu dengan kemuliaan yang Kudapat bersama-Mu sebelum dunia bermula. Aku telah menyatakan kamu kepada mereka yang telah kamu berikan kepada-Ku dari dunia. Mereka adalah milik anda; Engkau berikan mereka kepadaku dan mereka telah menuruti firman-Mu. Sekarang mereka tahu bahawa semua yang anda berikan kepada saya berasal dari anda. Kerana Aku telah memberikan mereka perkataan yang kamu berikan kepadaku dan mereka menerimanya. Mereka tahu dengan pasti bahawa Aku datang daripada-Mu, dan mereka percaya bahawa Engkaulah yang mengutus Aku.’ ... 'Aku telah memberikan firman-Mu kepada mereka dan dunia telah membenci mereka, kerana mereka bukan dari dunia, sama seperti Aku dari dunia. Doa saya bukanlah agar Engkau mengeluarkan mereka dari dunia tetapi agar Engkau melindungi mereka dari si jahat. Mereka bukan dari dunia, seperti saya juga bukan dari dunia. Sucikan mereka dengan kebenaran; perkataanmu adalah kebenaran. Sebagaimana Engkau mengutus Aku ke dalam dunia, Aku telah mengutus mereka ke dalam dunia. Bagi mereka Aku menguduskan diri-Ku, supaya mereka juga benar-benar dikuduskan.’” ( Yohanes 16:33; 17:1-8, 14-19 ) Kerana Aku telah memberikan mereka perkataan yang kamu berikan kepadaku dan mereka menerimanya. Mereka tahu dengan pasti bahawa Aku datang daripada-Mu, dan mereka percaya bahawa Engkaulah yang mengutus Aku.’ ... 'Aku telah memberikan firman-Mu kepada mereka dan dunia telah membenci mereka, kerana mereka bukan dari dunia, sama seperti Aku dari dunia. Doa saya bukanlah agar Engkau mengeluarkan mereka dari dunia tetapi agar Engkau melindungi mereka dari si jahat. Mereka bukan dari dunia, seperti saya juga bukan dari dunia. Sucikan mereka dengan kebenaran; perkataanmu adalah kebenaran. Sebagaimana Engkau mengutus Aku ke dalam dunia, Aku telah mengutus mereka ke dalam dunia. Bagi mereka Aku menguduskan diri-Ku, supaya mereka juga benar-benar dikuduskan.’” ( Yohanes 16:33; 17:1-8, 14-19 ) Kerana Aku telah memberikan mereka perkataan yang kamu berikan kepadaku dan mereka menerimanya. Mereka tahu dengan pasti bahawa Aku datang daripada-Mu, dan mereka percaya bahawa Engkaulah yang mengutus Aku.’ ... 'Aku telah memberikan firman-Mu kepada mereka dan dunia telah membenci mereka, kerana mereka bukan dari dunia, sama seperti Aku dari dunia. Doa saya bukanlah agar Engkau mengeluarkan mereka dari dunia tetapi agar Engkau melindungi mereka dari si jahat. Mereka bukan dari dunia, seperti saya juga bukan dari dunia. Sucikan mereka dengan kebenaran; perkataanmu adalah kebenaran. Sebagaimana Engkau mengutus Aku ke dalam dunia, Aku

telah mengutus mereka ke dalam dunia. Bagi mereka Aku menguduskan diri-Ku, supaya mereka juga benar-benar dikuduskan.” ( Yohanes 16:33; 17:1-8, 14-19 ) kerana mereka bukan dari dunia sama seperti saya dari dunia. Doa saya bukanlah agar Engkau mengeluarkan mereka dari dunia tetapi agar Engkau melindungi mereka dari si jahat. Mereka bukan dari dunia, seperti saya juga bukan dari dunia. Sucikan mereka dengan kebenaran; perkataanmu adalah kebenaran. Sebagaimana Engkau mengutus Aku ke dalam dunia, Aku telah mengutus mereka ke dalam dunia. Bagi mereka Aku menguduskan diri-Ku, supaya mereka juga benar-benar dikuduskan.” ( Yohanes 16:33; 17:1-8, 14-19 )

**Ulasan:**“Kuduskan” bermaksud– pemisahan daripada dunia – mengasingkan diri untuk perkhidmatan Tuhan. [Kamus Alkitab Bergambar Nelson]

*“Setelah Dia selesai berdoa, Yesus pergi bersama-sama murid-murid-Nya dan menyeberangi Lembah Kidron. Di seberang sana ada kebun zaitun, dan dia dan pengikut-pengikut-Nya masuk ke dalamnya. Yudas, yang mengkhianati Dia, mengetahui tempat itu, kerana Yesus sering berjumpa di sana dengan murid-murid-Nya. Jadi, Yudas datang ke hutan, membimbing sekumpulan askar dan beberapa pegawai daripada ketua imam dan orang Farisi. Mereka membawa obor, tanglung dan senjata. Yesus, yang mengetahui semua yang akan terjadi kepadanya, keluar dan bertanya kepada mereka, 'Siapakah yang kamu kehendaki?' 'Yesus orang Nazaret,' jawab mereka. 'Akulah dia' Yesus berkata. ... Kemudian detasmen askar dengan komandernya dan pegawai-pegawai Yahudi menangkap Yesus. Mereka mengikatnya dan membawanya dahulu kepada Hanas, yang merupakan mertua Kayafas, imam besar pada tahun itu. ... Sementara itu, imam besar bertanya kepada Yesus tentang murid-murid-Nya dan pengajaran-Nya. 'Aku telah bercakap secara terbuka kepada dunia,' Yesus menjawab. 'Aku selalu mengajar di rumah ibadat atau di kuil, tempat semua orang Yahudi berkumpul. Saya tidak berkata apa-apa secara rahsia. Mengapa mempersoalkan saya? Tanya mereka yang mendengar saya. Sesungguhnya mereka tahu apa yang saya katakan.' Ketika Yesus berkata demikian, salah seorang pegawai di dekatnya memukul muka-Nya. 'Beginikah cara kamu menjawab imam besar?' dia menuntut. 'Jika saya berkata sesuatu yang salah,' Yesus menjawab, 'bersaksi tentang apa yang salah. Tetapi jika saya bercakap benar, mengapa kamu memukul saya?' Kemudian Hanas menghantar dia, masih terikat, kepada Kayafas, imam besar. ... Kemudian orang Yahudi membawa Yesus dari Kayafas ke istana gabenor Rom. ... Pilatus kemudian masuk kembali ke dalam istana, memanggil Yesus dan bertanya kepadanya, 'Adakah Engkau raja orang Yahudi?' ... 'Adakah itu idea anda sendiri' Yesus bertanya, 'atau adakah orang lain bercakap dengan anda tentang saya?' 'Adakah saya seorang Yahudi?' Pilatus menjawab. 'Umat kamu dan ketua imam kamulah yang menyerahkan kamu kepadaku. Apa yang awak dah buat?' Yesus berkata, 'Kerajaan-Ku bukan dari dunia ini. Jika ya, hamba-hambaKu akan berjuang untuk menghalang penangkapanku oleh orang Yahudi. Tetapi sekarang kerajaan saya dari tempat lain.' 'Anda seorang raja, maka!' kata Pilatus. Yesus menjawab, 'Betul katamu, Aku seorang raja. Sebenarnya, untuk itulah Aku dilahirkan, dan untuk itulah Aku datang ke dunia, untuk memberi kesaksian tentang kebenaran. Semua orang di pihak kebenaran mendengar saya.'” Tetapi sekarang kerajaan saya dari tempat lain.' 'Anda seorang raja, maka!' kata Pilatus. Yesus menjawab, 'Betul katamu, Aku seorang raja. Sebenarnya, untuk itulah Aku dilahirkan, dan untuk itulah Aku datang ke dunia, untuk memberi kesaksian tentang kebenaran. Semua orang di pihak kebenaran mendengar saya.'”(Yohanes 18:1-5, 12-13, 19-24, 28, 33-37)*

### **Mendera**

Dia (Pilatus) keluar lagi kepada orang Yahudi dan berkata, “Saya tidak mendapati sebarang tuduhan terhadap dia. ... Adakah anda mahu saya membebaskan 'raja orang Yahudi'? Mereka menjerit kembali, 'Tidak, bukan dia!' ... Kemudian Pilatus mengambil Yesus dan menyesah Dia. Askar-askar itu memutarakan mahkota duri dan meletakkannya di atas kepalanya.” (Yohanes 18:38-19:2)

### **Mulakan ulasan tentang "Sebatan":**

Persediaan untuk menyebat (sebatan) dilakukan apabila Tahanan itu dilucutkan pakaian-Nya dan tangannya diikat pada tiang di atas kepala-Nya. Adalah diragui orang Rom akan membuat sebarang percubaan untuk mengikut undang-undang Yahudi dalam perkara ini, tetapi orang Yahudi mempunyai undang-undang kuno yang melarang lebih daripada empat puluh sebatan.

Legionnaire Rom melangkah ke hadapan dengan flagrum (atau flagellum) di tangannya. Ini ialah cambuk pendek yang terdiri daripada beberapa tali kulit yang berat dengan dua bebola kecil plumbum yang dipasang berhampiran hujung setiap satu. Cambuk berat itu dijatuhkan dengan kekuatan penuh berulang kali melintasi bahu, belakang, dan kaki Yesus. Pada mulanya, tali hanya memotong kulit. Kemudian, apabila pukulan berterusan, mereka memotong lebih dalam ke dalam tisu subkutan, menghasilkan terlebih dahulu darah yang meleleh dari kapilari dan urat kulit, dan akhirnya menyemburkan pendarahan arteri dari saluran dalam otot di bawahnya. Bebola kecil plumbum mula-mula menghasilkan lebam yang besar dan dalam yang dipecahkan oleh pukulan berikutnya. Akhirnya, kulit belakang tergantung dalam reben panjang dan seluruh kawasan adalah jisim tisu koyak dan berdarah yang tidak dapat dikenali.

[Diadaptasi daripada - "Seorang Pakar Perubatan Bersaksi Mengenai Penyaliban, Dr. C. Truman Davis. [konnections.com/Kcundick/crucifix.html](http://konnections.com/Kcundick/crucifix.html)"]

**Tamat komenpada "Sebatan"**

### **Penyaliban Kristus - Korban Pendamaian**

*"Akhirnya Pilatus menyerahkan Dia kepada mereka untuk disalibkan. Jadi, askar-askar mengambil alih Yesus. Sambil memikul salib-Nya sendiri, Dia pergi ke tempat Tengkorak (yang dalam bahasa Aram disebut Golgota). Di sini mereka menyalibkan Dia, dan bersama-sama dengan Dia dua orang lain - seorang di setiap sisi dan Yesus di tengah. Pilatus telah menyediakan notis dan diikat pada salib. Ia berbunyi: YESUS DARI NAZARETH, RAJA ORANG YAHUDI. Banyak orang Yahudi membaca tanda ini, kerana tempat di mana Yesus disalibkan dekat dengan kota, dan tanda itu ditulis dalam bahasa Aram, Latin dan Yunani. Ketua imam orang Yahudi membantah kepada Pilatus, 'Jangan tulis 'Raja orang Yahudi,' tetapi bahawa orang ini mengaku sebagai raja orang Yahudi. Pilatus menjawab, 'Apa yang telah saya tulis, telah saya tulis.'"* (Yohanes 19:16-22)

### **Mulakan ulasan tentang "Penyaliban":**

Askar Rom melihat satu jenaka yang hebat dalam orang Yahudi wilayah ini yang mengaku sebagai raja. Mereka melemparkan jubah di atas bahu-Nya dan meletakkan tongkat di tangan-Nya sebagai tongkat kerajaan. Mereka masih memerlukan mahkota untuk menyempurnakan travesti mereka. Cawangan lentur yang ditutupi dengan duri panjang (biasa digunakan dalam berkas untuk kayu api) dianyam menjadi bentuk mahkota dan ini ditekan ke dalam kulit kepala-Nya. Sekali lagi, terdapat pendarahan yang banyak, kulit kepala menjadi salah satu kawasan paling vaskular badan.

Selepas mengejek Dia dan memukul muka-Nya, askar-askar itu mengambil tongkat dari tangan-Nya dan memukul kepala-Nya, memasukkan duri itu lebih dalam ke dalam kulit kepala-Nya. Akhirnya, mereka bosan dengan sukan sadis mereka dan jubah itu terkoyak dari belakang-Nya. Setelah melekat pada gumpalan darah dan serum di dalam luka, penyingkirannya menyebabkan kesakitan yang teramat sangat seperti dalam membuang pembalut pembedahan yang tidak berhati-hati, dan hampir seolah-olah Dia disebat sekali lagi lukanya mula berdarah.

Sebagai penghormatan kepada adat Yahudi, orang Rom mengembalikan pakaian-Nya. Patibulum salib yang berat diikat di bahu-Nya, dan perarakan Kristus yang dikutuk, dua pencuri, dan perincian pelaksanaan hukuman mati tentera Rom yang diketuai oleh seorang perwira memulakan perjalanan perlahan di sepanjang Via Dolorosa. Di sebalik usaha-Nya untuk berjalan tegak, berat rasuk kayu yang berat itu, bersama-sama dengan kejutan yang dihasilkan oleh kehilangan

darah yang banyak, adalah terlalu banyak. Dia tersandung dan jatuh. Kayu kasar rasuk mencungkil ke dalam kulit dan otot bahu yang terkoyak. Dia cuba bangkit, tetapi otot manusia telah ditolak melebihi daya tahan mereka.

Perwira itu, yang ingin meneruskan penyaliban, memilih seorang penonton Afrika Utara yang teguh, Simon dari Kirene, untuk memikul salib itu. Yesus mengikut, masih berdarah dan berpeluh sejuk, keringat lembap kerana terkejut sehingga perjalanan sejauh 650 meter dari kubu Antonia ke Golgota akhirnya selesai.

Yesus ditawarkan wain yang dicampur dengan mur, campuran analgesik ringan. Dia enggan minum. Simon diperintahkan untuk meletakkan patibulum di atas tanah dan Yesus dengan cepat melemparkan ke belakang dengan bahu-Nya bersandar pada kayu. Legionnaire merasakan kemurungan di bahagian hadapan pergelangan tangan. Dia memacu paku besi tempa yang berat, segi empat tepat melalui pergelangan tangan dan jauh ke dalam kayu. Dengan pantas, dia bergerak ke sisi lain dan mengulangi tindakan itu dengan berhati-hati agar tidak menarik lengan dengan ketat, tetapi untuk membenarkan sedikit fleksi dan pergerakan. Patibulum itu kemudian diangkat pada tempatnya di bahagian atas stipes dan titulus bertulis "Yesus dari Nazaret, Raja orang Yahudi" dipaku pada tempatnya.

Kaki kiri kini ditekan ke belakang ke kaki kanan, dan dengan kedua-dua kaki diluruskan, jari kaki ke bawah, paku didorong melalui lengkungan setiap satu, meninggalkan lutut difleksikan secara sederhana. Mangsa kini disalib. Semasa Dia perlahan-lahan melorot ke bawah dengan lebih banyak beban pada kuku di pergelangan tangan yang menyakitkan pucuk pucuk di sepanjang jari dan ke atas lengan untuk meletup di dalam otak -- kuku di pergelangan tangan memberi tekanan pada saraf median. Semasa Dia mendorong diri-Nya ke atas untuk mengelakkan siksaan yang membentang ini, Dia meletakkan berat sepenuhnya pada paku melalui kaki-Nya. Sekali lagi, terdapat kesakitan yang membakar kuku yang merobek saraf di antara tulang metatarsal kaki.

Pada ketika ini, sebagai keletihan lengan, gelombang besar kekejangan menyapu otot, simpulan mereka dalam, tanpa henti, berdenyut kesakitan. Dengan kekejangan ini datang ketidakupayaan untuk menolak diri-Nya ke atas. Bergantung pada lengannya, otot pektoral lumpuh dan otot interkostal tidak dapat bertindak. Udara boleh ditarik ke dalam paru-paru, tetapi tidak boleh dihembus. Yesus berjuang untuk membangkitkan diri-Nya untuk mendapatkan walaupun satu nafas pendek. Akhirnya, karbon dioksida terkumpul di dalam paru-paru dan dalam aliran darah dan kekejangan sebahagiannya berkurangan. Secara kekejangan, dia mampu mendorong diri-Nya ke atas untuk menghembus nafas dan membawa masuk oksigen yang memberi kehidupan. Tidak syak lagi dalam tempoh ini Dia mengucapkan tujuh ayat pendek yang direkodkan.[Diadaptasi daripada – "A Physician Testifies About the Crucifixion," Dr. C. Truman Davis, [konnections.com/Kcundick/crucifix.html](http://konnections.com/Kcundick/crucifix.html)]

### **Tamat ulasan tentang "Penyaliban"**

*"Dari jam keenam hingga jam kesembilan kegelapan menyelimuti seluruh negeri. Kira-kira jam sembilan berserulah Yesus dengan suara nyaring, 'Eloi, Eloi, lama sabakhtani?' - yang bermaksud, 'Tuhanku, Tuhanku, mengapa Engkau meninggalkan Aku?' ... Apabila Yesus berseru lagi dengan suara yang kuat, Dia menyerahkan nyawa-Nya. Pada ketika itu tirai kaabah terbelah dua dari atas ke bawah. Bumi bergegar dan batu terbelah. Makam-makam itu terbuka dan mayat ramai orang kudus yang telah mati dibangkitkan. Mereka keluar dari kubur, dan setelah kebangkitan Yesus, mereka masuk ke kota suci dan menampakkan diri kepada banyak orang. Apabila perwira itu dan orang-orang yang bersama-sama dengan dia yang menjaga Yesus melihat gempa bumi dan semua yang telah terjadi, mereka sangat ketakutan dan berseru, 'Sungguh, Dia adalah Anak Allah!'"(Matius 27:45-46, 50-54)*

**Ulasan:**John menambah "Kemudian, setelah mengetahui bahawa semuanya telah selesai, dan supaya Kitab Suci akan digenapi, Yesus berkata, 'Aku haus.' Di situ terdapat sebotol cuka anggur, lalu mereka merendam span di dalamnya,

meletakkan span itu pada tangkai hisop, dan mengangkatnya ke bibir Yesus. Setelah dia menerima minuman itu, Yesus berkata, 'Sudah selesai.' Dengan itu, dia menundukkan kepalanya dan menyerahkan semangatnya." (Yohanes 19:28-30)

**Ulasan:** Tirai yang memisahkan Tempat Suci dari Ruang Mahakudus --di mana kehadiran Tuhan sebelum pembuangan Babel-- terkoyak dari atas ke bawah membolehkan setiap orang Yahudi melihat dan mendapat akses ke Tempat Mahakudus.

**Ulasan:** Adalah penting bahawa tirai itu terkoyak dari atas menandakan tidak dilakukan oleh manusia.

**Ulasan:** "Tetapi sekarang dalam Kristus Yesus kamu, semua orang bukan Yahudi, yang dahulu jauh, telah didekatkan oleh darah Kristus. Sebab Dia sendiri adalah damai sejahtera kita, yang telah menjadikan keduanya satu dan telah meruntuhkan tembok pemisah, tembok pemisah permusuhan, dengan meniadakan dalam tubuh-Nya hukum Taurat beserta perintah-perintah dan peraturan-peraturannya." (Efesus 2:13-15 )

### **Pengebumian Kristus**

"Oleh kerana orang Yahudi tidak mahu mayat-mayat itu dibiarkan di atas salib pada hari Sabat, mereka meminta Pilatus supaya kakinya dipatahkan dan mayat-mayat itu diturunkan. Maka datanglah askar-askar itu dan mematahkan kaki orang pertama yang telah disalibkan bersama Yesus, dan kemudian kaki orang yang lain. Tetapi apabila mereka datang kepada Yesus dan mendapati bahawa Dia sudah mati, mereka tidak mematahkan kaki-Nya. Sebaliknya, salah seorang askar menikam lambung Yesus dengan tombak, menyebabkan darah dan air mengalir secara tiba-tiba. Orang yang melihatnya telah memberikan kesaksian, dan kesaksiannya adalah benar. Dia tahu bahawa dia berkata benar, dan dia memberi kesaksian, supaya kamu juga percaya. Perkara-perkara ini berlaku supaya genaplah yang tertulis dalam Kitab Suci: 'Tidak ada satu pun dari tulangnya yang akan dipatahkan,' dan, seperti yang dikatakan oleh kitab lain, 'Mereka akan melihat kepada orang yang telah mereka tikam.'" (Yohanes 19:31-37)

"Kemudian, Yusuf dari Arimatea meminta mayat Yesus kepada Pilatus. Sekarang Yusuf adalah murid Yesus, tetapi diam-diam kerana dia takut kepada orang Yahudi. Dengan izin Pilatus, dia datang dan mengambil mayat itu. Dia ditemani oleh Nikodemus, lelaki yang sebelum ini melawat Yesus pada waktu malam. Nikodemus membawa campuran mur dan gaharu, kira-kira tujuh puluh lima paun. Mereka berdua mengambil mayat Yesus dan membungkusnya, dengan rempah-rempah, dengan kain lenan. Ini sesuai dengan adat pengebumian Yahudi. Di tempat Yesus disalibkan, terdapat sebuah taman, dan di dalam taman itu sebuah kubur baru, yang belum pernah dikuburkan seorang pun. ... Dia menggulingkan sebuah batu besar di hadapan pintu masuk kubur itu dan pergi." (Yohanes 19:38-42; Matius 27:60 )

### **Kebangkitan Kristus**

"Setelah lewat hari Sabat, Maria Magdalena, Maria ibu Yakobus, dan Salome membeli rempah-rempah supaya mereka pergi mengurapi tubuh Yesus. Pada awal-awal hari pertama dalam minggu itu, sejurus matahari terbit, mereka sedang dalam perjalanan ke kubur dan mereka bertanya satu sama lain, 'Siapakah yang akan menggulingkan batu dari pintu kubur itu?' Tetapi apabila mereka memandang ke atas, mereka melihat bahawa batu yang sangat besar itu telah digulingkan. Ketika mereka memasuki kubur, mereka melihat seorang pemuda berpakaian jubah putih duduk di sebelah kanan, dan mereka terkejut. 'Jangan risau,' katanya. 'Kamu mencari Yesus orang Nazaret, yang disalibkan. Dia telah bangkit! Dia tiada di sini. Lihat tempat di mana mereka meletakkan dia. Tetapi pergilah, katakanlah kepada murid-murid-Nya dan Petrus, 'Ia akan mendahului kamu ke Galilea. Di sana kamu akan melihat dia, seperti yang dia katakan kepada kamu.' Gementar dan



*bingung, perempuan itu keluar dan melarikan diri dari kubur. Mereka tidak berkata apa-apa kepada sesiapa pun, kerana mereka takut.”(Markus 16:1-8)*

**Ulasan:**Matius menyatakan ada gempa bumi yang dahsyat, kerana seorang malaikat Tuhan turun dari syurga dan, pergi ke kubur, menggulingkan batu itu dan duduk di atasnya. (Matius 28:3)

*“Tetapi Maria berdiri di luar kubur sambil menangis. Ketika dia menangis, dia membungkuk untuk melihat ke dalam kubur dan melihat dua malaikat berpakaian putih, duduk di tempat mayat Yesus berada, seorang di kepala dan seorang lagi di kaki. Mereka bertanya kepadanya, 'Wanita, mengapa kamu menangis?' 'Mereka telah mengambil Tuhanku,' katanya, 'dan saya tidak tahu di mana mereka meletakkan Dia.' Ketika itu, dia berpaling dan melihat Yesus berdiri di sana, tetapi dia tidak menyedari bahawa itu adalah Yesus. 'Wanita,' katanya, 'mengapa kamu menangis? Siapa yang awak cari?' Dia menyangka bahawa dia adalah tukang kebun, dia berkata, 'Tuan, jika tuan telah membawa dia pergi, beritahu saya di mana tuan meletakkan dia, dan saya akan mendapatkan dia.' Yesus berkata kepadanya, 'Maria.' Dia berpaling ke arahnya dan berseru dalam bahasa Aram, 'Rabuni!' bermaksud Guru). Yesus berkata, 'Jangan berpegang kepada Aku, kerana Aku belum kembali kepada Bapa. Sebaliknya pergilah kepada saudara-saudara-Ku dan katakan kepada mereka, 'Aku kembali kepada Bapa-Ku dan Bapamu, kepada Tuhan-Ku dan Tuhanmu.' Maria Magdalena pergi kepada murid-murid dengan berita: 'Saya telah melihat Tuhan!' Dan dia memberitahu mereka bahawa dia telah mengatakan perkara-perkara ini kepadanya.”(Yohanes 20:11-18)*

*“Beberapa orang pengawal (menjaga kubur Yesus) pergi ke kota dan melaporkan kepada ketua imam segala yang telah berlaku. Ketika ketua imam bertemu dengan tua-tua dan menyusun rancangan, mereka memberikan sejumlah besar wang kepada askar-askar itu, mengatakan kepada mereka, 'Kamu harus berkata, pengikut-pengikut-Nya datang pada waktu malam dan mencuri Dia ketika kami sedang tidur. Jika laporan ini sampai kepada gabenor, kami akan memuaskan hati dia dan menjauhkan kamu daripada masalah.' Jadi, askar-askar itu mengambil wang itu dan melakukan seperti yang diarahkan kepada mereka.”(Matius 28:11-15)*

*“Pada hari itu juga dua daripada mereka pergi ke sebuah kampung bernama Emaus, kira-kira tujuh batu dari Yerusalem. Mereka bercakap sesama sendiri tentang semua yang berlaku. Ketika mereka bercakap-cakap dan membincangkan perkara-perkara ini antara satu sama lain, Yesus sendiri datang dan berjalan bersama-sama mereka; tetapi mereka dihalang daripada mengenalinya. ... (mereka berkata) kami berharap bahawa dialah yang akan menebus Israel. Dan lebih-lebih lagi, ini adalah hari ketiga sejak semua ini berlaku. Di samping itu, beberapa wanita kami memukau kami. Mereka pergi ke kubur awal pagi ini tetapi tidak menjumpai mayatnya. Mereka datang dan memberitahu kami bahawa mereka telah melihat penglihatan malaikat, yang mengatakan dia masih hidup. ... Dia (Yesus) berkata kepada mereka, 'Betapa bodohnya kamu, dan betapa lambatnya hatimu untuk mempercayai semua yang telah dikatakan oleh para nabi! Bukankah Kristus harus menderita perkara-perkara ini dan kemudian masuk ke dalam kemuliaan-Nya?' Dan bermula dengan Musa dan semua nabi, dia menerangkan kepada mereka apa yang dikatakan dalam semua Kitab Suci tentang dirinya. Ketika mereka mendekati kampung yang mereka tuju, Yesus bertindak seolah-olah Dia akan pergi lebih jauh. Tetapi mereka mendesaknya dengan keras, 'Tinggallah bersama kami, kerana hari sudah hampir petang; hari sudah hampir tamat.' Jadi, dia masuk untuk tinggal bersama mereka. Ketika Ia makan bersama mereka, Ia mengambil roti, mengucap syukur, memecah-mecahkannya dan mulai memberikannya kepada mereka. Maka terbukalah mata mereka dan mereka mengenali Dia, dan hilanglah Dia dari pandangan mereka.” Tetapi mereka mendesaknya dengan keras, 'Tinggallah bersama kami, kerana hari sudah hampir petang; hari sudah hampir tamat.' Jadi, dia masuk untuk tinggal bersama mereka. Ketika Ia makan bersama mereka, Ia mengambil roti, mengucap syukur, memecah-mecahkannya dan mulai memberikannya kepada mereka. Maka terbukalah mata mereka dan mereka mengenali Dia, dan hilanglah Dia dari pandangan mereka.” Tetapi mereka mendesaknya dengan keras, 'Tinggallah bersama kami, kerana hari sudah hampir*

petang; hari sudah hampir tamat.' Jadi, dia masuk untuk tinggal bersama mereka. Ketika Ia makan bersama mereka, Ia mengambil roti, mengucap syukur, memecah-mecahkannya dan mulai memberikannya kepada mereka. Maka terbukalah mata mereka dan mereka mengenali Dia, dan hilanglah Dia dari pandangan mereka." (Lukas 24:13-31 )

"Pada petang hari pertama dalam minggu itu, ketika murid-murid berkumpul bersama-sama, dengan pintu terkunci kerana takut kepada orang Yahudi, Yesus datang dan berdiri di tengah-tengah mereka dan berkata, 'Damai sejahtera bagi kamu!' Selepas dia berkata demikian, dia menunjukkan tangan dan sisinya kepada mereka. Murid-murid sangat gembira apabila mereka melihat Tuhan. Sekali lagi, Yesus berkata, 'Damai sejahtera bagimu! Seperti Bapa mengutus Aku, Aku mengutus kamu.' Dan dengan itu dia menghembuskan nafas kepada mereka dan berkata, 'Terimalah Roh Kudus. Jika kamu mengampuni seseorang, dosanya diampuni; jika kamu tidak mengampuni mereka, mereka tidak akan diampuni.'" (Yohanes 20:19-23)

"Dua orang yang sedang dalam perjalanan ke Emaus kembali kepada kesebelas murid di Yerusalem dan ketika mereka bercakap-cakap Yesus berdiri di tengah-tengah mereka. ... "Dia berkata kepada mereka, 'Inilah yang telah Kukatakan kepadamu semasa Aku masih bersama-sama kamu: Segala sesuatu yang tertulis tentang Aku harus digenapi dalam Taurat Musa, kitab para nabi dan kitab Mazmur.' Kemudian Dia membuka fikiran mereka supaya mereka dapat memahami Kitab Suci. Dia berkata kepada mereka, "Inilah yang tertulis: Kristus akan menderita dan bangkit dari antara orang mati pada hari ketiga, dan dalam nama-Nya berita tentang pertobatan dan pengampunan dosa akan diberitakan kepada semua bangsa, bermula dari Yerusalem. Anda adalah saksi perkara-perkara ini. Aku akan mengutus kepadamu apa yang dijanjikan Bapa-Ku; tetapi tinggallah di kota itu sehingga kamu dikenakan kuasa dari tempat yang tinggi.'" (Lukas 24:38, 44-49 )

"Seminggu kemudian murid-murid-Nya berada di dalam rumah itu lagi, dan Tomas bersama-sama mereka. Walaupun pintu terkunci, Yesus datang dan berdiri di antaramereka dan berkata, 'Damai sejahtera bagi kamu!' Kemudian dia berkata kepada Tomas, 'Taruh jarimu di sini; lihat tangan saya. Hulurkan tanganmu dan letakkan di sisiku. Berhenti meragui dan percaya.'" (Yohanes 20:26-27)

Kristus, "Putra Allah yang Hidup" (Matius 16:15, 16) berkata kepada murid-murid-Nya bahawa Dia akan mencipta sekumpulan "orang yang dipanggil" (gereja) yang Tuhan akan masukkan ke dalam Kerajaan yang akan datang dengan kuasa semasa seumur hidup sesetengah yang hadir.

Dia lebih spesifik tentang masa Kerajaan-Nya akan datang apabila "Dia berkata kepada mereka, 'Aku berkata kepadamu, sesungguhnya beberapa orang yang berdiri di sini tidak akan mati sebelum mereka melihat Kerajaan Allah datang dengan kuasa.'" (Markus 9). :1)

**Ulasan:** Oleh itu, kita melihat Kristus akan menubuhkan gerejanya semasa hayat beberapa pendengarnya.

Tidak lama selepas Yesus memberitahu Yudas bahawa dia akan mengkhianati Dia, Dia berkata, "Kamu adalah orang-orang yang telah berdiri bersama-Ku dalam percobaan-Ku. Dan Aku menganugerahkan kamu suatu kerajaan, sama seperti Bapa-Ku telah menganugerahkan satu kepada-Ku, 30 supaya kamu boleh makan dan minum semeja dengan-Ku dalam Kerajaan-Ku dan duduk di atas takhta, menghakimi kedua belas suku Israel.'" (Lukas 22:28). -30)

**Ulasan:** Ada yang percaya para rasul telah dimasukkan ke dalam gereja Kristus pada masa ini ketika Dia melantik Kerajaan-Nya kepada mereka.

*“Apa yang telah ada sejak semula, yang telah kami dengar, yang telah kami lihat dengan mata kami, yang telah kami lihat dan yang telah disentuh oleh tangan kami--itulah yang kami beritakan tentang Firman kehidupan. Kehidupan muncul; Kami telah melihatnya dan memberi kesaksian tentangnya, dan kami memberitakan kepadamu hidup yang kekal, yang ada bersama-sama dengan Bapa dan telah menampakkan diri kepada kami. Kami memberitakan kepada kamu apa yang telah kami lihat dan dengar, supaya kamu juga beroleh persekutuan dengan kami. Dan persekutuan kita adalah dengan Bapa dan dengan Putera-Nya, Yesus Kristus.”(1 Yohanes 1:1-3)*

*Semasa Dia bersedia untuk kembali kepada Tuhan, Bapa, "Yesus datang kepada mereka dan berkata, 'Kepada-Ku telah diberikan segala kuasa di syurga dan di bumi. Karena itu pergilah, jadikanlah semua bangsa murid-Ku dan baptislah mereka dalam nama Bapa dan Anak dan Roh Kudus, dan ajarlah mereka melakukan segala sesuatu yang telah Kuperintahkan kepadamu. Sesungguhnya, Aku menyertai kamu sentiasa, sampai ke akhir zaman.'”(Matius 28:18-20)*

*“Dia berkata kepada mereka, ‘Pergilah ke seluruh dunia dan beritakanlah berita baik kepada semua ciptaan. Sesiapa yang percaya dan dibaptis akan diselamatkan, tetapi sesiapa yang tidak percaya akan dihukum.’”(Markus 16:15-17)*

*“Dalam buku saya yang dahulu, Teofilus, saya menulis tentang semua yang Yesus mula lakukan dan ajarkan sampai hari Dia diangkat ke syurga, setelah memberikan arahan melalui Roh Kudus kepada rasul-rasul yang telah dipilih-Nya. Selepas penderitaannya, dia menunjukkan dirinya kepada orang-orang ini dan memberikan banyak bukti yang meyakinkan bahawa dia masih hidup. Dia menampakkan diri kepada mereka selama empat puluh hari dan bercakap tentang kerajaan Allah. Pada suatu ketika, semasa Dia makan bersama-sama mereka, Dia memberikan perintah ini kepada mereka, 'Janganlah kamu meninggalkan Yerusalem, tetapi tunggulah pemberian yang dijanjikan Bapa-Ku, yang telah kamu dengar tentang Aku. Sebab Yohanes membaptis dengan air, tetapi dalam beberapa hari lagi kamu akan dibaptis dengan Roh Kudus.' Maka, apabila mereka berkumpul, mereka bertanya kepada-Nya, 'Tuan, adakah pada masa ini Engkau akan memulihkan kerajaan Israel?’*

*“Dia berkata kepada mereka: ‘Kamu tidak perlu mengetahui masa atau tarikh yang ditetapkan Bapa dengan kuasa-Nya sendiri. Tetapi kamu akan menerima kuasa apabila Roh Kudus turun ke atas kamu; dan kamu akan menjadi saksi-Ku di Yerusalem, di seluruh Yudea dan Samaria, dan sampai ke ujung bumi.’ Sesudah Ia berkata demikian, terangkatlah Ia di depan mata mereka, dan awan menyembunyikan Dia dari pandangan mereka.”*

*“Mereka sedang memandangi ke langit ketika Dia pergi, tiba-tiba dua orang lelaki berpakaian putih berdiri di sebelah mereka. 'Hai orang Galilea,' kata mereka, 'mengapa kamu berdiri di sini memandangi ke langit? Yesus ini, yang telah diambil daripada kamu ke syurga, akan datang kembali dengan cara yang sama seperti kamu telah melihat Dia naik ke syurga.' Kemudian mereka kembali ke Yerusalem dari bukit yang bernama Bukit Zaitun, jarak berjalan kaki pada hari Sabat dari kota itu. Apabila mereka tiba, mereka naik ke tingkat atas ke bilik tempat mereka menginap. Mereka yang hadir ialah Petrus, Yohanes, Yakobus dan Andreas; Philip dan Thomas, Bartholomew dan Matthew; Yakobus anak Alfeus dan Simon orang Zelot, dan Yudas anak Yakobus. Mereka semua tidak henti-hentinya berdoa, bersama-sama wanita-wanita itu dan Maria ibu Yesus serta saudara-saudara-Nya.”(Kisah 1:1-14)*

**Ulasan:** Untuk pertama kalinya selepas dosa Adam dan Hawa, manusia tidak lama lagi akan membuka jalan bagi mereka untuk didamaikan dengan Tuhan.

### **Apa Yang Beberapa Penulis Sekular Tulis Tentang Yesus**

Walaupun dalam Bible menunjukkan Yesus, terdapat banyak bukti di luar Bible yang mengesahkan bahawa Yesus adalah seorang yang bersejarah, seperti yang ditunjukkan oleh Bible kepadanya. Tulisan luar oleh ahli sejarah purba ini menguatkan apa yang Alkitab katakan tentang dia.

### Thallus

Matius menyatakan "Mereka telah menyalibkan Dia ... dan duduk, mereka mengawasi Dia di sana ... dari jam enam hingga jam sembilan kegelapan menyelimuti seluruh negeri." ( Matius 27:35-36; 45-46 )

Markus menyatakannya begini, "Pada jam keenam kegelapan menyelubungi seluruh negeri sampai jam kesembilan." (Markus 15:33)

Thallus, seorang ahli sejarah kelahiran Samaria yang tinggal dan bekerja di Rom kira-kira 52 AD, dipetik oleh Julius Africanus, seorang ahli kronograf Kristian pada akhir abad kedua. "Thallus, dalam buku ketiga sejarahnya, menjelaskan kegelapan ini sebagai gerhana matahari. " Africanus menyatakan bantahannya terhadap laporan itu dengan alasan bahawa gerhana matahari tidak boleh berlaku semasa bulan purnama, seperti yang berlaku ketika Yesus meninggal pada waktu Paskah. Kekuatan rujukan kepada Thallus adalah bahawa keadaan kematian Yesus telah diketahui dan dibincangkan di Kota Imperial seawal pertengahan abad pertama. Fakta penyaliban Yesus pasti sudah cukup terkenal pada masa itu, sehinggakan orang yang tidak percaya seperti Thallus menganggap perlu untuk menjelaskan perkara kegelapan sebagai fenomena semula jadi. ... Ironinya,[FF Bruce, "The New Testament Documents," Eerdmens, hlm. 113 dipetik oleh Edward C. Wharton, "Christianity: A Clear Case of History" Howard hlm. 7]

### Mara bar-Serapion

Sebuah manuskrip di Muzium British mengekalkan teks surat yang dihantar kepada anaknya oleh seorang warga Syria bernama Mara Bar-Serapion. Kebanyakan sarjana menetapkan tarikhnya tidak lama selepas 73. Masihi semasa abad pertama. Bapa itu menggambarkan kebodohan menganiaya orang bijak seperti Socrates, Pythagoras, dan raja orang Yahudi yang bijak, yang konteksnya jelas menunjukkan Yesus. "Apakah kelebihan yang diperoleh orang Athens daripada membunuh Socrates? Kebuluran dan wabak menimpa mereka sebagai penghakiman atas jenayah mereka. Apakah kelebihan yang diperoleh oleh lelaki Samos daripada membakar Pythagoras? Seketika tanah mereka diliputi pasir. Apakah kelebihan adakah orang Yahudi mendapat keuntungan daripada menghukum mati raja mereka? Hanya selepas itu kerajaan mereka dimansuhkan. Tuhan dengan adil membalas dendam kepada tiga orang bijak ini: orang Athena mati kelaparan, orang Samia dikuasai oleh lautan, orang Yahudi, binasa dan dihalau dari negeri mereka, hidup dalam keadaan tercerai-berai. ... Raja yang bijaksana juga tidak mati untuk kebaikan; dia hidup dalam ajaran yang telah Dia berikan".[British Museum Syriac Ms., FF Bruce, "Jesus and Christian Origins Outside the New Testament", hlm. 31. dipetik oleh Edward C. Wharton dalam bukunya "Christianity: A Clear Case of History"]

### Cornelius Tacitus

Seorang ahli sejarah Rom yang hidup dari kira-kira 50 AD hingga 100 AD menulis mengenai kebakaran Nero. "Akibatnya, untuk menyingkirkan laporan itu, Nero mengeratkan rasa bersalah dan melakukan penyeksaan yang paling hebat ke atas kelas yang dibenci kerana kekejian mereka, yang dipanggil Kristian oleh penduduk. Christus, dari mana nama itu berasal, mengalami hukuman yang melampau semasa pemerintahan Tiberius di tangan salah seorang prokurator kami, Pontius Pilatus."

["The Annals and the History," 15:44. Daripada Britannica Great Books, Vol. 15, hlm. 168. dipetik oleh Edward C. Wharton dalam bukunya "Christianity: A Clear Case of History"]

### Plinius Secundus

Seorang gabenor Rom pada tahun 112 M menulis Maharaja Trajan "Mereka (Kristian) mempunyai kebiasaan bertemu pada hari tertentu sebelum terang, ketika mereka menyanyikan lagu kepada Kristus sebagai Tuhan dan mengikat diri mereka dengan sumpah yang sungguh-sungguh untuk tidak melakukan apa-apa. perbuatan jahat ... selepas itu adalah kebiasaan mereka untuk berpisah, dan kemudian bertemu lagi untuk mengambil makanan, tetapi makanan dari jenis biasa."["Surat-surat," 10:96. dipetik oleh Edward C. Wharton dalam bukunya "Christianity: A Clear Case of History"]

### Seutonius

Seorang penganalisis dan pegawai istana Imperial House semasa pemerintahan Hadrian menulis kira-kira 120 AD dalam *Life of Claudius*. "Ketika orang Yahudi terus-menerus membuat kekacauan atas hasutan Chrestus, dia (Claudius) mengusir mereka dari Roma." Edward C. Wharton menyatakan, "Sebab untuk kemasyhuran petikan ini adalah kerana fakta bahawa Lukas, kira-kira enam puluh tahun sebelumnya, telah mencatatkan kejadian yang sama sebagai sebab rasul Paulus berpasangan dengan pasangan Yahudi Kristian bernama Aquila dan Priskila (Kisah 18:1-2). Sekali lagi, sebutan tentang Kristus dalam konteks sejarah diperhatikan dalam kesusasteraan luar alkitabiah." [Edward C. Wharton, "Christianity: A Clear Case of History," Howard hlm. 11]

### Flavius Josephus

Josephus ialah ahli sejarah Romano-Yahudi abad pertama yang dilahirkan di Jerusalem—kemudian sebahagian daripada Yudea Rom—pada 33 AD. Josephus mempunyai pemerhatian yang menarik. "Dan kira-kira pada waktu itu muncullah Yesus, seorang yang bijaksana, jika kita menyebut Dia manusia, sebab Ia adalah seorang yang melakukan perbuatan yang ajaib, seorang guru manusia yang menerima kebenaran dengan senang hati. Dia memenangkan banyak orang Yahudi dan juga banyak orang. Orang Yunani. Orang ini ialah Mesias. Dan apabila Pilatus telah menghukum Dia di atas salib atas hasutan pemimpin kita sendiri, mereka yang telah mengasihi Dia sejak mula-mula tidak berhenti-henti. Kerana Dia menampakkan diri kepada mereka pada hari ketiga dalam keadaan hidup semula, seperti nabi-nabi telah meramalkan dan mengatakan banyak lagi perkara yang menakjubkan tentangnya. Dan sehingga kini bangsa Kristian, yang dinamakan sempena namanya, masih belum pupus." [Antikuiti," 18,3.3. dipetik oleh Edward C. Wharton dalam bukunya "Christianity: A Clear Case of History" Howard hlm.11]

### Penulis Yahudi Dan Kafir Awal

Petikan berikut dari FF Bruce meringkaskan perkara ini dengan sangat jelas. "Apa pun yang boleh difikirkan tentang bukti daripada penulis awal Yahudi dan bukan Yahudi... ia sekurang-kurangnya menetapkan, bagi mereka yang menolak kesaksian tulisan Kristian, watak sejarah Yesus sendiri. Sesetengah penulis mungkin mempermainkan kemahuan 'Mitos-Kristus,' tetapi mereka tidak berbuat demikian atas alasan bukti sejarah. Kesejarahan Kristus adalah sebagai aksiomatik (terbukti dengan sendirinya) bagi ahli sejarah yang tidak berat sebelah seperti sejarah Julius Caesar. Bukan ahli sejarah yang menyebarkan 'teori mitos Kristus.'" [FF Bruce, "Dokumen Perjanjian Baru." P. 119. dipetik oleh Edward C. Wharton dalam bukunya "Christianity: A Clear Case of History"]

### **Kesimpulan**

Yesus dari Nazaret adalah Misteri Tuhan. Mengikuti godaan Yesus oleh Syaitan, malaikat yang memberontak itu, Yesus mula mengisytiharkan mesej pengampunan dan keselamatan-Nya. Selepas korban pendamaian Yesus (penyaliban), kebangkitan-Nya, dan kenaikan-Nya, mesej pendamaian-Nya mula diisytiharkan dan ditawarkan kepada semua orang. Setiap orang yang meletakkan iman, kepercayaan dan ketaatan mereka kepada-Nya didamaikan dengan Pencipta mereka dan dimasukkan ke dalam Tubuh Kristus, gereja-Nya.

### **Soalan**

1. Apabila Yesus dibaptiskan (direndam) oleh Yohanes
  - a. \_\_\_ Langit dibuka.
  - b. \_\_\_ Roh Tuhan turun ke atas-Nya.
  - c. \_\_\_ Sebuah suara berkata, "Inilah Putera yang Kukasihi, kepada-Nyalah Aku berkenan."
  - d. \_\_\_ Semua di atas
  - e. \_\_\_ Tiada apa yang berlaku, Dia hanya basah
2. Iblis menggoda Yesus dengan keinginan-Nya
  - a. \_\_\_ Makanan

- b. \_\_\_ Kuasa
  - c. \_\_\_ Perkara material
3. Yesus memberitahu wanita Samaria itu bahawa Dia adalah Mesias  
Betul salah \_\_\_
4. Ia adalah melalui Kristus manusia didamaikan dengan Tuhan.  
Betul salah \_\_\_
5. Apakah yang berlaku semasa penangkapan dan perbicaraan Yesus?
- a. \_\_\_ mempersoalkan tentang ajaran-Nya
  - b. \_\_\_ dipukul di muka
  - c. \_\_\_ diserahkan kepada Pilatus untuk diadili
  - d. \_\_\_ didapati tidak bersalah
  - e. \_\_\_ disebat
  - f. \_\_\_ mempunyai mahkota duri diletakkan di atas kepala-Nya
  - g. \_\_\_ diisytiharkan oleh Pilatus "Raja jika orang Yahudi"
  - h. \_\_\_ Semua di atas